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20 . 10 . 2021 T: 3 O: 1SANAYİ, TİCARET, ENERJİ, TABİİ KAYNAKLAR, BİLGİ VE TEKNOLOJİ KOMİSYONU 

3’üncü Toplantı
20 Ekim 2021 Çarşamba

I.- GÖRÜŞÜLEN KONULAR

TBMM Sanayi, Ticaret, Enerji, Tabii Kaynaklar, Bilgi ve Teknoloji Komisyonu saat 10.46’da 
açıldı. 

Komisyon Başkanı Ziya Altunyaldız, ihracata, ihracat ile büyüme ilişkisine ve Komisyonun 
bugünkü gündemine ilişkin açıklama yaptı. 

Denizli Milletvekili Şahin Tin, Samsun Milletvekili Fuat Köktaş ve 58 milletvekilinin, Türkiye 
İhracatçılar Meclisi ile İhracatçı Birliklerinin Kuruluş ve Görevleri Hakkında Kanun ile Bazı Kanunlarda 
Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun Teklifi (2/3876) görüşmeleri tamamlanarak kabul edildi.

Komisyon gündeminde görüşülecek başka konu bulunmadığından saat 13.59’da toplantıya son 
verildi.



4 

20 . 10 . 2021 T: 3 O: 1

.



5 

20 . 10 . 2021 T: 3 O: 1

20 Ekim 2021 Çarşamba

BİRİNCİ OTURUM

Açılma Saati: 10.46

BAŞKAN: Ziya ALTUNYALDIZ (Konya)

BAŞKAN VEKİLİ: Fahri ÇAKIR (Düzce)

SÖZCÜ: Ahmet ÇOLAKOĞLU (Zonguldak)

KÂTİP: İffet POLAT (İstanbul)

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Değerli arkadaşlar, öncelikle Komisyonumuzun çok değerli 
üyelerini, Ticaret Bakanlığımızın Bakan Yardımcımız başta olmak üzere kıymetli bürokratlarını, 
EXİMBANK Genel Müdürümüzü, TİM Başkanımızı, kamu kurum ve kuruluşlarımızın çok değerli 
temsilcileri ve bakanlık temsilcilerimizi, basınımızın değerli mensuplarını saygıyla selamlıyor, hepiniz 
“Hoş geldiniz.” diyorum.

Sanayi, Ticaret, Enerji, Tabii Kaynaklar, Bilgi ve Teknoloji Komisyonumuzun 16’ncı Birleşimini 
açıyorum. 

Toplantı yeter sayımız var, görüşmelere başlıyoruz.(*) 

II.- OTURUM BAŞKANLARININ KONUŞMALARI 

1.- Komisyon Başkanı Ziya Altunyaldız’ın, ihracata, ihracat ile büyüme ilişkisine ve Komisyonun 
bugünkü gündemine ilişkin açıklaması

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ –  Ben görüşmelere geçmeden çok kısa bir açıklamayla 
başlamak istiyorum.

Değerli arkadaşlar, bugün ihracatı konuşacağız, üretimi konuşacağız. Biliyorsunuz, ekonomide 
3 temel unsur son derece kıymetlidir ve aslında bunların üzerine büyüme ve refah inşa edilir: Üretim, 
istihdam ve ihracat. Bu konuda pek çok çalışma var. Bu çalışmalardan biri de biliyorsunuz, yaklaşık iki 
yüz elli yıl önce Adam Smith’in “Ulusların Zenginliği” kitabında bahsettiği bir sözü sizlerle paylaşmak 
isterim özellikle ticaretle ilgili. Ülkeler kapalı ekonomi durumuna göre daha kârlı çıktıkları için 
ticaret yapma motivasyonuna sahip olurlar hep. Ticaret aslında zenginliğin bir kaynağı ve zenginliğin 
üreticisidir. O yüzden yüzyıllar boyunca ticaret yapan ülkeler, hem küresel anlamda daha etkin olmuşlar 
hem de daha çok refaha ve zenginliğe ulaşmışlar. Bu kapsamda da ticaretin üretim ayağı, istihdam ayağı 
ve ihracat ayağı var.

80’li yıllarda başlayan sanayileşme ve sanayi ürünlerinin ihracattaki payının yükselme dönemine 
baktığımız zaman, o dönemlerde yüzde 50’lerde olan ihracatımız içerisindeki sanayi ürünlerinin payı, 
bugüne geldiğimiz zaman yüzde 95,1’lere ulaşmıştır. Hep söyleriz, evet, ihracat gerçekten ekonominin 
çekici gücüdür, lokomotifidir. Bir şeyi daha hep söyleriz, o da nitelikli, katma değeri yüksek, inovasyon 
ve tasarıma dayalı ihracatın geliştirilmesi. Bu çerçevede büyüme ve ihracat ilişkisine baktığımız 
zaman ihracat artışımız ile büyüme arasındaki korelasyonun yüzde 56’lık bir denge içerisinde gittiğini 
görüyoruz yani her 1 liralık ihracat artışının büyümemizde 0,56 yüzdelik bir katkıya sahip olduğunu 
görüyoruz. Bu nedenle de ihracata dayalı büyüme modelini önceliyor ve önemsiyoruz.
*Coronavirüs salgını sebebiyle toplantı salonundaki Başkanlık Divanı üyeleri, milletvekilleri, katılımcılar ve görevli 
personel maske takarak çalışmalara katılmaktadır.
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Bu nedenle değerli arkadaşlar, hepimizin bildiği gibi 2021 yılının ilk çeyreğindeki yüzde 7,2 ve 
ikinci çeyreğindeki yüzde 21,7’lik büyümemizde ihracatımızın önemli bir payının olduğunu görüyoruz. 
Bu kapsamda baktığımız zaman değerli arkadaşlar, eylül ayı ihracatımız yıllık bazda yüzde 30’luk 
artışla 20,8 milyar dolarla cumhuriyet tarihimizin en yüksek ihracatını gerçekleştirmemize imkân verdi.

Bu kapsamda yine, değerli arkadaşlar, cuma günü Ticaret Bakanımız Sayın Muş ilan etmişti: 
“Ülkemiz yalnızca bir günde 1,5 milyar dolarlık ihracat yapmayı becerdi.” Bu ihracat geçmiş yıllara 
baktığımız zaman, bir ayda gerçekleştirebildiğimiz ihracattı. Ülkemizin hep birlikte; üreticimizle, 
ihracatçımızla, sanayicimizle ve tüm yöneticilerimizle bu alanda yapmış olduğumuz çalışmalarla 
çok önemli mesafeler almasını sağladık. Bu kapsamda, yıllıklandırılmış ihracatımız bugün itibarıyla 
212,2 milyar dolara ulaştı. Hepinizin bildiği gibi orta vadeli program hedefi 211 milyar dolardı, 
bugün itibarıyla bunu aşmış durumdayız ve şahsi kanaatim, yıl sonu itibarıyla da 220 milyar doları 
geçeceğimizi ya da 220 milyar doları yakalayacağımızı bekliyoruz.

Demin ifade ettim, büyüme ve ihracat korelasyonundan, ilişkisinden bahsettim değerli arkadaşlar. 
2021 yılının ikinci çeyreğinde yüzde 21,7 düzeyinde gerçekleşen büyümemizde ihracatın katkısı 10,8 
puan olmuş ve iki çeyreği birleştirip birinci yarıdaki 14,3 büyüyen Türkiye ekonomimizde de 5,6 
puanlık ihracatın büyümeye katkısını görüyoruz. Bütün bunlar, ihracatın sürdürülebilirliği açısından da 
son derece kıymetli. O zaman ihracatın sürdürülebilirliğinde değerli arkadaşlar, ihracatın finansmana 
erişimi ve sürdürülebilir üretim fırsatlarının da değerlendiriliyor olması lazımdı.

Taslağın detayına girmeyeceğim, bunu Şahin Bey ve Fuat Bey izah edecekler. Şahin Bey bu 
konuda bize bilgi verecek ancak… “Üretim” dedik arkadaşlar, üretim kapasitemizi mütemadiyen 
artırmak zorundayız. İhracatı besleyen üretim de nitelikli üretimdir. 

Bu kapsamda, serbest bölgelerdeki üretim ayağına kısa bir değinmek istiyorum. Serbest 
bölgelerimiz, 18 serbest bölgedeki işletmecisiyle 22 milyar dolarlık bir ticaret hacmi -2020 rakamları 
bunlar- ve 7,7 milyar dolarlık da ihracata katkısı olan üretim, istihdam ve ihracat merkezleridir. 500’ü 
yabancı sermayeli 2 bin şirket serbest bölgelerimizde faaliyet göstermektedir ve 183 bin kişiye de 
istihdam sağlamaktadır. Bu kapsamda serbest bölgelerimizdeki üretimin sürdürülebilirliğine dair 
konularda da taslakta ya da teklifte hükümler olduğunu hep birlikte göreceğiz. 

Değerli arkadaşlar, ihracatın sürdürülebilirliğinden bahsettik. Geçen ay Cumhurbaşkanımız 
Sayın Recep Tayyip Erdoğan tarafından ihracatımızın hızına uygun finansmanı sağlayacak yeni bir 
mekanizma kurulacağının müjdesinin verilmesinin ardından Ticaret Bakanlığımızın koordinasyonunda 
ihracatçıların finansmana erişimine ve kredi kefalet sorunlarının çözümüne katkı sağlamak amacıyla 
TİM ve EXIMBANK tarafından, ikisinin ortaklığıyla İhracatı Geliştirme Anonim Şirketi kuruldu. Bu 
şirketle ilgili, teklifimizde detaylı hükümler de göreceğiz. 

Bu çerçevede, bahsettiğim gibi, ihracatın sürdürülebilirliği, üretim artışının sürdürülebilirliği, 
büyümenin daha çok sanayi ve tarım üretimi ve ihracat odaklı olabilmesi, istihdam oluşturan büyümeyi 
yakalayabilmemiz ve sürdürebilmemiz açısından bugünkü teklifimizdeki hükümlerin de son derece 
katkı veren hükümler olduğunu sizlerle paylaşmak istiyorum.

Bu çerçevede değerli arkadaşlar, Komisyonumuz bugüne kadar olduğu gibi pek çok konuda 
ülkemizin yararına gerçekleştirmiş olduğu yasal çalışmalardan birini de bugün gerçekleştirmiş 
olacak. Sizlerin desteği ve katkısıyla Türkiye İhracatçılar Meclisi ile İhracatçı Birliklerinin Kuruluş 
ve Görevleri Hakkında Kanun ile Bazı Kanunlarda Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun Teklifi’mizi 
bugün görüşerek inşallah Genel Kurulumuza, Meclisimize intikal ettireceğiz.
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Ben bu vesileyle, teklifle ilgili açıklamalarını yapmak üzere sözü Komisyonumuzun da üyesi, 
aynı zamanda iş dünyasından gelen, meseleleri bu anlamda bilen bir üyemiz olarak Şahin Tin Bey’e 
veriyorum.

Buyurun Şahin Bey.

III. KANUN TEKLİFLERİ VE DİĞER İŞLER

A) KANUN TEKLİFLERİ

1.- Denizli Milletvekili Şahin Tin, Samsun Milletvekili Fuat Köktaş ve 58 milletvekilinin, Türkiye 
İhracatçılar Meclisi ile İhracatçı Birliklerinin Kuruluş ve Görevleri Hakkında Kanun ile Bazı 
Kanunlarda Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun Teklifi (2/3876)*

ŞAHİN TİN (Denizli) – Çok teşekkür ederim Değerli Başkanım öncelikle. 

Çok değerli Komisyon üyesi milletvekili arkadaşlarımız, yine, Ticaret Bakanlığımızdan çok 
Değerli Bakan Yardımcımız ve Genel Müdürlerimiz, İhracat Genel Müdürümüz ve yine EXIMBANK 
Genel Müdürümüz; burada çok Değerli TİM Başkanımız ve üyeleri, değerli bürokrat arkadaşlarımız; 
bugün Komisyonumuzda Değerli Ziya Başkanımızın da belirttiği gibi, Türkiye İhracatçılar Meclisi 
ile İhracatçı Birliklerinin Kuruluş ve Görevleri Hakkında Kanun ile Bazı Kanunlarda Değişiklik 
Yapılmasına Dair Kanun Teklifi’nin çalışmalarını inşallah konuşacağız.

Buradaki kanunda en önemli konu, ihracatçımızın, üreticimizin finansmana kolay erişimini 
sağlamakla ilgili. Buna finans sağlamak ve üreticimizi -ihracat yapmasıyla ilgili- dünyadaki rekabet 
ortamında daha üst seviyelere çıkarmak, daha katma değer kazandırmak, daha fazla döviz kazandırmak… 
Bu doğrultuda yapmış olduğumuz çalışmalarla ilgili, grup olarak Fuat Köktaş Vekilimizle birlikte, 
Komisyon milletvekili arkadaşlarımız, AK PARTİ Grubu milletvekili arkadaşlarımızla bir yasa teklifi 
hazırladık. Bu çalışmaları yaparken de tabii ki STK’lerle, yine, odalarla ve ihracatçı birliklerimizle, TİM 
Başkan ve yönetimiyle ve tabii ki Ticaret Bakanlığımızın değerli bürokratları ve Bakan Yardımcımız 
ve Değerli Bakanım Mehmet Muş ve onların da bilgileri doğrultusunda Türkiye’mize, ülkemize, 
sanayicimize burada yararlı bir kanun hazırlanması için çalışmalarımızı yaptık. Bu doğrultuda, bu 
bahsettiğimiz konuyla ilgili size açıklamada bulunacağım.

Bahsettiğimiz verilerde görüleceği üzere ihracat ekonomik büyümeye doğrudan katkı sağlamakta 
ve büyüklüğü ölçüsünde büyümeye pozitif etki yaratmaktadır. İhracatın ekonomik büyüme üzerindeki 
pozitif etkisinin artırılması ve sürdürülebilir kılınması için tabana yayılması elzem bulunmaktadır. 
İhracatın tabana yayılması misyonunda atılacak en önemli adım da firmaların ihracat kapasitesinin 
ve uluslararası pazardaki rekabet gücünün artırılmasıdır. Buna yönelik en önemli enstrümanlardan 
biri ihracatçı firmaların finansmana erişiminin kolaylaştırmasıdır. İhracatı Geliştirme Anonim Şirketi 
sadece ihracatçıların erişimine açık olan, ihracatçıların finansmanına erişiminde teminat sorununu 
ortadan kaldırmayı amaçlayan bir fon kuruluşudur. İhracatı Geliştirme Anonim Şirketi aracılığıyla 
teminat yetersizliği nedeniyle çeşitli kredi ve destek imkânlarından yeterince yararlanamayan 
ihracatçılarımızın krediye erişimleri kefalet suretiyle sağlanacaktır. Bu vesileyle ihracatçılarımız kredi 
almak için fabrikasını, arsasını bankaya ipotek vermek zorunda kalmayacak, teminat sorunu çözülmüş 
olacaktır. 

Şirket öncelikle 10 milyon TL sermayeyle Türkiye İhracatçılar Meclisinin yüzde 95 yani 9 milyon 
500 bin TL’lik ve EXIMBANK’ın da yine yüzde 5, 500 bin TL ortaklığıyla kurulmuştur. Kanun teklifiyle 
61 tane ihracatçı birliğimizin de gerekli sermaye katkısıyla şirkete ortak olması öngörülmektedir. Bu 
çerçevede hazırlanan kanun teklifiyle İhracatı Geliştirme Anonim Şirketine ihracatçı birliklerince 
* (2/3876) esas numaralı Kanun Teklifi tutanağa eklidir. 
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gerekli sermaye katkısının sağlanması için ihracatçı birliklerinin yedek akçelerinde bulunan meblağlar 
ile hâlihazırda TİM nezdinde faaliyet göstermekte olan Türkiye Tanıtım Grubunun varlıklarının bir 
kısmı İhracatı Geliştirme Anonim Şirketine aktarılmaktadır. 

Öte yandan, münhasıran ihracatçılara sadece ihracat kredilerinde kefalet kurumu olarak hizmet 
edecek İhracatı Geliştirme Anonim Şirketine bazı vergi muafiyetleri tanınmak suretiyle şirketin daha 
etkin ve güçlü bir sermaye yapısıyla hizmet vermesi amaçlanmaktadır. 

İhracata yönelik büyüme modeli hedefi doğrultusunda ihracat ve döviz kazandırıcı hizmetlerle 
uğraşan firmalara yönelik ihtisaslaşmış bir ihracat kredi garanti fonu küçük ölçekli firmaların da 
ihracat kredisi bağlamında finansmana erişimlerinin kolaylaştırılmasını ve ihracatın tabana yayılmasını 
sağlayarak ihracat hacminin sürdürülebilir şekilde artırılmasına büyük katkı verecektir. 

Diğer yandan, serbest bölgeler hazır altyapı imkânları, muhtelif yatırım ve faaliyet teşvikleriyle 
otuz beş yıllık uygulama tecrübesi ışığında ülkemize yatırım çekilmesi ve özellikle ülkemiz ihracatının 
artırılması noktasında önemli politika araçlarımızdan biridir. Ülkemizdeki 18 serbest bölgede 500’ü 
yabancı olmak üzere yaklaşık 2 bin firmamız faaliyet göstermekte, 80 binin üzerinde çalışana istihdam 
sağlanmaktadır. Bunun da 2020 yılı itibarıyla ticaret hacmi 22 milyar dolardır. Yıllık ihracat da 7,7 
milyar dolar olarak gerçekleşmiştir. 

Değerli milletvekilleri, 3218 sayılı Serbest Bölgeler Kanunu’nda 2004 yılında yapılan değişiklikle 
mevcut serbest bölgelerin bölge kurucu ve işletici şirketlerini kurumlar vergisi istisnaları faaliyet ruhsat 
süresi sonuna kadar saklı tutulmuş, ancak yeni kurulacak serbest bölgelerde bu şirketler için başkaca 
bir teşvik öngörülmemiştir. Bu nedenle 2000 yılından bu yana geçen süre zarfında serbest bölge 
kuruluşundaki yatırım maliyetinin girişimciler tarafından yüksek bulunması nedeniyle yeni bir serbest 
bölge kurulması mümkün olmamıştır. Teklifte yer alan düzenlemenin yasalaşmasıyla hâlihazırda 
faaliyet gösteren serbest bölgelerin kurucu ve işletici şirketlerine tanınmış olan otuz yıllık kurumlar 
vergisi istisnasından yeni kurulacak bölgelerin kurucu ve işletici şirketlerinin de yararlanmasını 
sağlamış olacağız. Bu düzenlemeyle serbest bölgelerin kuruluşunda alt ve üstyapı yatırım taahhüt altına 
giren bölge kurucu, işletici şirketlerin üstlendiği finansal risklerin hafifletilmesi, yatırıma dönüş hızının 
artırılması ve iç verim oranının yükseltilmesini sağlayarak yeni serbest bölgelerin kurulmasını teşvik 
etmeyi amaçlıyoruz. Bu sayede, dış ticaret açığımızın azaltılması ve ülkemizde yeni istihdam olanakları 
oluşturulmasında önemli katkılar sağlayacağını değerlendirdiğimiz yeni serbest bölgelerin hayata 
geçirilmesi mümkün olabilecektir. Söz konusu kurumlar vergisi istisnası yalnızca yeni kurulacak serbest 
bölgelerle sınırlı olacağından, mevcut bütçe gelirlerinde herhangi bir azalmaya neden olmayacak ve 
bütçeye ek mali yük getirmemiş olacağız. 

Sayın milletvekillerim, teklifin 8’inci maddesiyle, TÜRK EXIMBANK’ın yeniden yapılanma 
sürecini destekleyecek şekilde mevzuatında güncellemeler yapılmaktadır. İhracatın artması ve 
ihracat çeşitliliğinin sağlanabilmesi, ihracatçıların diğer ülke ihracatçılarının ulaşabildiği kapsam ve 
maliyetle krediye, garantiye ve sigorta himayesine ulaşabilmesi ve bu sayede ihracatçıların rekabet 
gücünün artırılabilmesi için TÜRK EXİMBANK’ın faaliyetlerini bankacılık sektörünün gereklerine 
uygun şekilde yürütülebilmesini, kaynaklarının ise vergi ve benzeri yükümlülüklerle daralmasının 
önlenmesini teminen, diğer kamu bankalarındaki düzenlemeler emsal alınarak, madde uyarınca TÜRK 
EXİMBANK’a muafiyet ve istisnalar tanınmaktadır. 

Öte yandan, Kişisel Verilerin Korunması Kanunu’yla birlikte, 2016 yılı itibarıyla, esnaf ve 
sanatkârlara ilişkin verilerin kişisel veri kapsamında korunması da gündeme gelmiştir ancak sicil 
kayıtları aleni olan esnaf ve sanatkârlarımıza ilişkin bilgilerin özellikle meslek kuruluşu seçimi 
dönemlerinde seçim çalışması amaçlarıyla talep edilmesi nedeniyle oda üye listelerinin ilgililere 
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verilmesi noktasında tereddütler yaşanmıştır. Bununla birlikte, söz konusu toplu üye listesi talepleri 
mevcut 5362 sayılı Kanun’da bu yönde açık bir görev tanımlanmamış olmasından dolayı 6698 sayılı 
Kişisel Verilerin Korunması Kanunu çerçevesinde reddedilmektedir ancak kanunun esnaf ve sanatkârlar 
odaları seçimlerinde eşitsizliklere yol açtığı da bilinmektedir. Nitekim, oda üyelerine ilişkin veriler 
mevcut yönetimde bulunan organ üyeleri tarafından ulaşılabilir olmasına karşın diğer adaylara yine 
kanun kapsamında verilmediğinden, adil olmayan bir seçim yarışı ortamı doğmaktadır. Bu nedenle, 
Kanun’un 46’ncı maddesinde yapılması teklif edilen düzenleme sayesinde esnaf ve sanatkârların Esnaf 
ve Sanatkâr Sicil Gazetesi’nde yayımlanan ve esasen aleni olan bilgilerinin ESBİS üzerinden yalnızca 
adaylar da dâhil tüm üyelerin erişimine açılarak seçimlerin hakkaniyet çerçevesinde yürütülmesi 
sağlanacaktır. 

Değerli milletvekilleri, Cumhurbaşkanlığı hükûmet sistemine geçişle birlikte 703 sayılı Kanun 
Hükmünde Kararname’yle müsteşar ve müsteşar yardımcılığı kadroları iptal edildiğinden, 5362 
sayılı Esnaf ve Sanatkârlar Meslek Kuruluşları Kanunu’nda yapılması öngörülen değişiklikle Esnaf 
ve Sanatkârlar Sicil Gazetesi Komitesinde yer alan bakanlık temsilcileri yeniden düzenlenmiş olup 
bu sayede mevcut düzenlemenin 703 sayılı Kanun Hükmünde Kararname’yle uyumlaştırılması 
sağlanmıştır. Ayrıca, Komite oluşumuyla ilgili revizyona gidilerek Komite üyeleri arasında yer alan 
genel müdür yardımcılıklarının sayısı 3’le sınırlandırılmıştır. 

Kaçakçılıkla Mücadele Kanunu’nda öngörülen değişiklikle, kaçak eşya naklinde kullanılması 
nedeniyle el konulan ve sahiplerince iade alınabilecek durumda olan taşıtların öncelikle sahiplerince 
teslim alınma hakkı tanınacak, taşıt sahiplerince bu hakkın kullanılmaması durumunda ise tasfiyesi 
sağlanacaktır. Tasfiye edilen aracın bedeli taşıt sahipleri adına emanete alınarak bu bedelin yargı 
kararına göre taşıt sahibine iade edilmesi mümkün olabilecektir. Böylelikle, taşıt sahiplerinin katkı 
hakkı korunurken taşıtların atıl vaziyette beklemesinin önüne geçilerek değerini yitirmeden ekonomiye 
kazandırılması sağlanacaktır. Ayrıca, yapılan düzenlemeye göre kaçak zannıyla el konulan elektronik 
sigara ve türevleri, makaron ve yaprak sigara kâğıtları, ilaçlar, ilaç ham maddeleri, ilaç ham maddesi 
içeren ürünler, tıbbi cihaz ve malzemeler el konulduğu anda numune alınarak imha edilecektir. Bu 
değişiklikle, genellikle imha dışında bir yöntemle tasfiye edilemeyecek durumdaki bu tür eşyanın 
muhafaza edilmesinden kaynaklanan operasyonel zorluklar önlenerek depolama alanlarının daha etkin 
kullanılması sağlanacaktır. Sağlık yönünde kullanımı uygun olan ilaç ham maddesi, ilaç ham maddesi 
içeren ürünler, tıbbi cihaz ve malzemeler ile etil alkol cinsi eşyanın imha haricindeki yöntemlerle 
tasfiye edilebileceği istisnai durumların da Ticaret Bakanlığınca düzenlenmesi öngörülmüştür. 

Teklifin 16’ncı maddesiyle, Covid-19 salgını sebebiyle ticari hayatta meydana gelen olumsuzluklar 
da dikkate alınarak salgın sonrasında tacirin ödemelerini planlayabilmesine imkân tanınması ve 
işletmelerin devamlılığı sağlanarak ekonomik büyümeye katkıda bulunabilmeleri için üzerinde yazılı 
keşide tarihinden önce çeklerin ödenmesi için muhatap bankaya ibrazının geçersiz olmasına ilişkin 
5941 sayılı Çek Kanunu’nun geçici 3’üncü maddesinin 5’inci fıkrasında yer alan süre 31/12/2023 
tarihine kadar uzatılmaktadır. 

Diğer yandan, son yıllarda yapılan reformlarla ülkemizde şirket kuruluş işlemleri son derece 
kolaylaştırılmış ve girişimcilerin daha hızlı bir şekilde, daha düşük maliyetlerle ticari hayata 
başlayabilmeleri mümkün hâle gelmiştir. Şirket kuruluşlarına getirilen kolaylıklara ilave olarak, 
faaliyetlerine son vermek isteyen şirketlerimize yönelik de iyileştirmeler yapılması büyük önem 
taşımaktadır. Teklifin 17’nci maddesiyle, 6102 sayılı Ticaret Kanunu’nda değişiklik yapılarak sermaye 
şirketlerinde tasfiye süreçleri kısaltılmaktadır. 
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Değerli arkadaşlar, bu kanun teklifinde bahsettiğimiz 19 maddelik konularla ilgili genel 
açıklamalarımızı bu şekilde sizlere sunmuş oluyorum. Bu çalışmada emeği geçen bütün milletvekili 
arkadaşlarımıza, Fuat Bey’e ve Ticaret Bakanlığımıza, Bakan Yardımcılarımıza ve genel müdürlerine, 
TİM Başkanımız ve yönetimine, ihracatçı birliklerine, STK ve odalarımıza ve hepinize çok teşekkür 
ederim. Umudumuz ve tabii ki temennimiz, inşallah, bu Komisyonumuzdan bunun oy birliğiyle geçerek 
milletimize, ülkemize, ihracatçılarımıza, sanayicilerimize yararlı bir çalışma hâline dönüşmesini 
sağlamaktır diyorum.

Teşekkür ederim Başkanım.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Sayın Tin’e bu kapsayıcı açıklamaları nedeniyle teşekkür 
ediyorum.

Şimdi, teklifimizin geneliyle ilgili, istem sırasına göre, Komisyon üyelerimize söz vereceğim. 

Tahsin Bey, buyurun.

TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Sayın Başkan, değerli Komisyon üyeleri, kıymetli milletvekilleri, 
sayın bürokratlar, çok değerli sektör temsilcileri; Türkiye İhracatçılar Meclisi ile İhracatçı Birliklerinin 
Kuruluş ve Görevleri Hakkında Kanun ile Bazı Kanunlarda Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun Teklifi 
üzerine söz aldım. Hepinizi saygıyla sevgiyle selamlıyorum.

Şahin Bey’i dinleyince sanki başka bir ülkede hissettim kendimi. Bu kanun taslağı Meclisten 
geçince ihracatçılar finansmana ulaşımda her şeyi çözmüş olacaklar. Daha önce biz burada “helal 
akreditasyon” diye bir kanun geçirdik. Karşı tarafta iktidar milletvekillerinin hepsi bize dönüp işte “Siz 
direniyorsunuz bu kanuna ama bu kanun geçerse yaklaşık 10 milyar dolar ihracat yapacağız, Türkiye 
ekonomisi ayağa kalkacak. Siz neden buna direniyorsunuz?” diye... Şimdi, dönüp Helal Akreditasyon 
Kurumuna baktığımız zaman, kaç yıldır daha siftah yapmadı. Şimdi, sanki bu şirket kurulunca bütün 
ihracatçılara kefil olacak, ihracatçılar da krediye ulaşacak. Ben sadece şunu soruyorum: Var mı kasada 
para yani istediği kadar garanti verse de bu şirket, ihracatçılar finansmana ulaşacak mı? Yani kasada 
para var mı diye bir de ona dönüp bakmak gerekir.

2011 yılında Cumhurbaşkanı hedefleri açıklamıştı, “2023 yılında ihracat hedefimiz 500 milyar, 
kişi başı gelir de 25 bin dolar olacak.” demişti ama 2023’e bir adım kaldı, şimdi 2022 yılına giriyoruz, 
ihracat hedefi 200 milyar dolar yani düşünün, hedefin yarısına dahi ulaşılmamış. Türkiye tarihinde 
bu rakamlar “rekor” olarak adlandırılıyor ama dönüp şöyle bir, ham madde fiyatlarını göz önünde 
bulundurduğumuzda, aynı zamanda, Türkiye’nin G20’deki durumuna baktığımız zaman gerçekleri de 
görmüş oluruz.

Değerli arkadaşlar, 2002 yılında ihracat 36 milyar dolar, 2020 yılında, bugün ihracat 169 
milyar dolar civarında. İhracatın millî gelire oranı sadece yüzde 28, Yunanistan’ın yüzde 35. Sadece 
komşumuza bakmamız lazım. İhracatımızla övündüğümüz kadarıyla iyi durumda gibi gösteriyoruz. 
Türkiye düşük katma değerli ürünleri ihraç ederken yüksek katma değerli ürünleri ithal ediyor. Bir de 
dönüp ithalatımıza bakmamız gerekir, ikisini karşılaştırarak hedef koymamız gerekiyor. 

Üreticiler son dönemlerde ham maddelerini temin etmekte zorlanıyorlar; ihracatta konteyner 
fiyatları euro bazında, dolar bazında yüzde 100’lerin üzerine çıkmış, fiyat artışlarıyla karşı karşıya 
kalmışlar, zorluk içerisindeler. Bakır fiyatları son bir yılda yüzde 38 artmış, bir yılda. Çelik fiyatları 
yüzde 40, alüminyum ise yüzde 48 artış göstermiş. Son zamanlarda artan ham madde fiyatları ve enerji 
maliyetleri üreticiyi zorluyor, sanayicinin üretim yükü iyice artıyor. Öncelikle yapılması gereken, 
üretim maliyetlerini azaltmak ve fiyat istikrarını sağlamak. Bu temel problemler çözülmeden bir yere 
varmak mümkün değil.
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Bugün Komisyonda görüştüğümüz kanun teklifi bu sorunlara çare olmamaktadır. Daha planlı ve 
piyasanın gereklerine uygun kanunlar hazırlamamız gerekir. 

Kanunun genelini Cumhuriyet Halk Partisi Grubu olarak olumlu buluyoruz ancak İç Tüzük madde 
38 uyarınca Anayasa’ya uygunluk incelemesi yapılmasını talep ediyoruz. Torba yasa uygulamasının 
kanun yapma tekniğini zedelediğini defalarca söyledik ancak hâlâ benzer şekilde teklifler önümüze 
konuluyor. Torba kanun uygulaması Anayasa’ya aykırıdır.

Meclise 50’nci torba teklif olarak getirilen bu teklifle 13 kanunda, 17 maddede değişiklik 
yapılıyor. Teklifin içine ne buldularsa atmışlar, tam bir torba yasa. Yasaların bu şekilde yapılmasını 
uygun bulmuyoruz. Bu 17 maddeden sadece 8’i kanunun genel amacı olan ihracatçıların finansman 
desteklerine ulaşımıyla ilgili, ihracatı geliştirme, anonim şirket ve EXIMBANK’a yönelik düzenleme 
içeriyor. Kalan 9 maddede TOBB, TESK, serbest bölgeler, kaçakçılıkla mücadele ve çekle ilgili 
düzenlemeler getiriliyor. Maddelere baktığımızda, amaç ihracatçıya finansman sağlamak. 

İçeriğe geldiğimizde ise yine bir şirket kuruluyor, aslında bu şirket çoktan kurulmuş. İhracatı 
Geliştirme Anonim Şirketinin ana sözleşmesi 13 Ekim 2021 tarihli Ticaret Sicili Gazetesi’nde 
yayımlandı. Yani şirket önce kuruluyor, sonra yasal alt yapısı oluşturuluyor. 

Şirketin kayıtlı sermayesinin tavanı 50 milyon lira olarak belirlendi. Şirketin 10 milyon lira olan 
başlangıç sermayesinin ise yüzde 95’i -9 milyon 500 bin lira- Türkiye İhracatçılar Meclisine; yüzde 5’i 
ise -500 bin lira- TÜRK EXIMBANK’a ait bulunuyor. 

Şirketin yönetim kurulu üyelerine baktığımızda, TİM’in Başkanı Ticaret Bakan Yardımcısı hem 
EXIMBANK’ta hem şirkette yönetim kurulu üyesi; böyle bir şey olamaz. Diyorsunuz ki: “İhracatta 
finansmana ulaşımı gerçekleştireceğiz.” Kefil olan da aynı, krediyi veren de aynı; EXIMBANK’ın 
Genel Müdürü şirketin yönetim kurulunda olamaz, krediyi veriyor. 

Öte yandan “Serbest bölgeler 2004’ten beri kurulmuyor.” deniliyor, özellikle maliyetler nedeniyle 
kurulmadığı söyleniyor. Otuz yıl gelir ve kurumlar vergisi istisnası getiriliyor. Yok böyle bir şey yani 
otuz yıl olmaması gerekiyor, bunu kısaltmamız gerekiyor, bu sürenin kısaltılması gerekir. 

Bununla birlikte, 2017 Anayasa değişikliğiyle, yasama yetkisinin milletvekillerinde olmasına 
karşın teklifin Meclis dışında yazılması, yürütmenin yönlendirmesi doğrultusunda kaleme alınması 
yanlıştır. 27’nci Dönemin yasama faaliyeti olarak bugüne kadar, Türkiye Büyük Millet Meclisi 
600 milletvekiliyle 2.522 maddeyi görüşerek 195 kanun teklifini kanunlaştırırken tek kişi, 84 adet 
Cumhurbaşkanlığı kararnamesiyle 2.472 maddeyi hem de gerekçesiz bir şekilde yürürlüğe koydu. Bu, 
Türkiye Büyük Millet Meclisini saf dışı bırakan hukuka aykırı bir uygulamadır; bir an önce bu anlayıştan 
vazgeçilmesi gerekir. Komisyonumuzda kanunların milletvekilleri tarafından Anayasa’ya uygun bir 
şekilde ve piyasanın sorunlarını çözecek biçimde üzerinde çalışarak, gerekirse tartışarak hazırlanması 
gerektiğini düşünüyoruz. Şu resim bizi üzüyor: Komisyon üyeleri kanuna sahip çıkıyor, kanunun sahibi 
yok. Bir an önce bu sistemi düzeltmemiz gerekiyor. Kanunun sahibi yok; kanunu getiren, kanuna oy 
verecek yani sadece şu resim bize yeter. Onun için, bir an önce bu sistemi biz düzeltmeliyiz, Büyük 
Millet Meclisine millet tarafından seçilen milletvekillerinin düzeltmesi gerekiyor, Cumhurbaşkanının 
atadığı bakanlar bu sistemi değiştiremezler. Onun için, şu acı resme bir kez daha dönüp bakmamız 
gerekiyor. 

Hepinizi saygıyla, sevgiyle selamlıyorum. 

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Teşekkür ediyorum Tahsin Bey.

Şimdi, Yasin Bey’e söz veriyorum.

Buyurun.
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YASİN ÖZTÜRK (Denizli) – Sayın Başkanım, teşekkür ederim.

Erken ayrılacağım için, önceden söz verdiğiniz için ayrıca teşekkür ediyorum. 

Dün, Bakanlık yetkilisi arkadaşlarla da görüştüğümüzde... Kanun teklifiyle ilgili çok bir sıkıntımız 
yok ve geneli üzerinde de mutabıkız. Buradaki amacı da çok güzel, gördüğümüz kadarıyla ihracatçıya 
finans sağlayıp ihracatı artırmak maksadıyla yapıyoruz. Bu, hepimizin istediği bir şey, bunda da herhangi 
bir sıkıntı yok. Özellikle, amacın içinde büyük ihracatçıların yanında küçük ihracatçı KOBİ’lerin 
de ihracata daha çok dâhil olabilmesini ve teminat mektubu gibi sıkıntılardan kurtulabilmesini de 
gördüğümüzde, ben özellikle bir iki maddede sıkıntı görüyorum. Onlar da şunlar: Örneğin, madde 
1’de giriş aidatı ücretinin 20 katına kadar çıkarılması… Hem ihracatçıyı teşvik edelim diyoruz hem 
de yeni, küçük, ihracata yeni başlayan bir firmayı daha girişte çok aşırı bir giriş aidatıyla karşı karşıya 
getiriyoruz. Maksadımız ihracatı artırmaksa bu giriş aidatının yerinde kalmasının daha uygun olacağını 
düşünüyorum. 

İlaveten; 2’nci maddede de daha öncesinde ihracatçıların örgütlenmek suretiyle ihracatı artırmak 
ve dış ticaretin ülke menfaatine uygun olarak gelişmesini sağlamak için özel bütçeye sahip ve tüzel 
kişiliği haiz kurulan ihracatçı birliklerince uzun yıllar boyunca gelir gider farkı olarak biriktirilen ve 
kendi öz kaynağı olan yedek akçelerinin kanuni düzenlemeyle ve zorunlu olarak yeni kurulan İhracatı 
Geliştirme Anonim Şirketine aktarılmasının hukuki olmadığını ve mülkiyet hakkının ihlali niteliğini 
taşıdığını değerlendirmekteyiz. Yani böyle bir kurum kuruluşun… Sıkıntı yok. Bu kurum sonuçta 
kefalet kurumu ama neden TİM’deki biriken öz varlıklarının buraya aktarılması hatta bunu da… 
Maddede çok böyle esnek bir yapı var; “kısmen” ya da “tamamen” yani bu da çok uygun değil. Ya 
tamamen tasfiye ediyorsanız oradaki öz varlıkların hepsini alın ya da kısmense bunun da bir sınırının 
kanunda çizilmesinin daha uygun olacağını düşünüyoruz.

Bunun dışında -bahsettiğimiz gibi- hepimizin ortak temennisi, ihracatımızı ülke olarak ne 
kadar yukarıya çıkarabilirsek ve bu anlamda da küçük ihracatçıyı, KOBİ’leri desteklemek amacıyla 
yapıyorsak -bu teklifte bizlerin de görüşleri bu doğrultuda- bunlara da uyulursa biz de memnun oluruz. 

Teşekkür ederim.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Katkıları için Yasin Bey’e teşekkür ediyorum.

Şimdi, Ali Kenanoğlu, buyurun.

ALİ KENANOĞLU (İstanbul) – Peki, teşekkür ediyorum Sayın Başkan. Bütün hazırunu 
selamlıyorum.

Tabii ki ihracatın geliştirilmesi ve bu amaçla ihracatçılarımızın desteklenmesi önemlidir. Ortaya 
konulan görüşler ışığında anladığımız kadarıyla da sektör temsilcileri de bu durumdan memnunlar 
yani oluşacak durumdan, çok bir itiraz görmedik bununla ilgili olarak. O anlamıyla olumlu olarak 
gözüküyor. 

Tabii, çeşitli kaygılar var, endişeler var hem bizim tarafımızdan hem de kamuoyu tarafından. Bir 
defa, oluşturulan kaynakların ve oluşturulan imkânların doğru kullanılması yani kullanımının suistimal 
edilmemesi meselesi var yani yandaşları besleme kaygısı taşıyoruz tabii ki. Bu imkânların doğru 
kullanılıp kullanılmaması meselesinde yaşanan pratiklerden kaynaklı bu kaygıları taşıyoruz çünkü 
bu şekilde oluşturulan kimi imkânlar belirli şirketlere ya da belli kişilere imtiyaz sağlıyor, bunların 
olmaması gerekir yani bütün bunların bu işle ilgili sektörde çalışan bütün herkese eşit koşullarda 
imkânları çerçevesinde kullandırılmalıdır. Yani kaygılar bu şekilde.
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Tabii, bunun yanı sıra… Şimdi, bu şirketin ayın 14’ünde kurulması, bu kanun teklifinin 
yasalaşmasından önce şirketin kurulması belki bürokrasiyi hızlandırmak açısından faydalı olabilir 
ama hani bu kanunun burada geçip geçmeyeceği meselesi netleşmeden böyle bir şeyin yapılması 
belki Meclis iradesi anlamında bir sıkıntıdır. Dur bakalım, belki vekillerimiz “hayır” oyu verecek, 
belki uygun görmeyecekler. En azından etik açısından yani nezaketen de bu şekilde değerlendirilmesi 
gerekirdi diye düşünüyorum. Bütün bu adımların kanun çıktıktan sonra yapılması nezaketen de daha 
iyi olur diye düşünüyorum.

Diğer taraftan da bu kurulan şirket ve şirkete başka -işte demin de anlatıldı- yerlerden yöneticilerin 
burada da yönetici olması meselesi, kamuoyunun vicdanını çok sıklıkla rahatsız eden “Acaba bu çift 
maaş, 3 maaş, 4 maaş, 5 maaş meselesi burada da olacak mı?” diye insanların vicdanında rahatsızlık 
oluşturacak. Sonuçta “Burası da bir vesile olacak mı, bu da bir kapı olacak mı?” diye de aklımızdan 
geçiyor. Tabii, şu anda çok ciddi, özellikle pandemiden kaynaklı olarak da ülkenin, vatandaşların 
ekonomik olarak çok sıkıntı çektiği bir süreçte kimi insanların böyle ayrıcalıklı imtiyazlara sahip 
olması, toplumun vicdanını da çok ciddi bir şekilde yaralamaktadır. Bunlara da dikkat etmek gerekiyor. 

Tabii, burada şirketlerimize tanınan, ihracatçılarımıza tanınan vergi muafiyetleri, desteklemeler, 
bütün bunların hepsi olumlu ancak aynı şekilde Meclisimizin, küçük esnafı da köylüyü de emekçiyi 
de destekleyecek şekilde yasalar çıkartmasını arzu ediyoruz; sadece şirketlerimizin, büyük sermaye 
sahiplerinin menfaatleri doğrultusunda yasalar değil, diğer taraftan da küçük esnafın ve köylünün, 
emekçi halkımızın da faydasına yasalar çıkartılmasını arzu ediyoruz ve yine aynı şekilde, şirketlerimizin 
de bu yasalardan kaynaklı elde edecekleri imtiyazlarını kendilerini büyüten, güçlendiren ve para 
kazandıran emekçilere de doğru orantıda yansıtmalarını bekliyoruz. 

Herkese hayırlı olsun diyorum, teşekkür ediyorum.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Ali Bey, teşekkür ediyorum.

Şimdi söz sırası Abdurrahman Bey’de.

Buyurun Abdurrahman Bey.

ABDURRAHMAN BAŞKAN (Antalya) – Çok Kıymetli Başkanım, değerli Komisyon üyesi 
arkadaşlarım, çok Değerli Bakan Yardımcımız, Türkiye İhracatçılar Meclisinin Değerli Başkanı, 
Kıymetli EXIMBANK Genel Müdürü ve değerli bürokratlar; hepinizi saygıyla selamlıyorum.

Bugün konuştuğumuz konu aslında ihracatın geliştirilmesi üzerine. Dünyada biliyorsunuz, 
en temiz ve en zor ticaret ihracattır; dünya ülkeleri de bunu yapmak için çok çaba sarf ederler ve 
devletler de bunu desteklemek için her türlü mekanizmayı çalıştırırlar. Şu pandemi süreci, aslında, 
Türkiye’ye bu süreçte OECD ülkeleri içerisinde pozitif bir ayrımcılık sağladı ve Türkiye oradan ayrıştı; 
büyüme açısından biliyorsunuz Çin’le birlikte büyüyerek çıkan tek dünya ülkesi Türkiye oldu. Bu da 
ihracatçılarımızın bu konuda gerçekten başarılı olması yani babaların kurduğu tesislerin, yeni nesil ve 
eğitimli, yurt dışındaki ya da yurt içindeki çok iyi üniversitelerden eğitim almış çocuklarının bu ülkeyi 
bir yere getirmek çabaları olarak görüyorum. 

Bu süreçte tabii ki Türkiye’nin önünde bir avantaj daha var; özellikle Çin ve Hindistan 
bölgelerindeki navlunların çok yüksek rakamlara ulaşması ki konteynır başına 15 bin dolarlı rakamlar 
var, Hindistan’da daha bundan üç ay önce 2.500-3.000 dolarken bugün 8.000-9.000 dolar civarında, 
Çin’de aralık ayına fiyat verilemiyor yani ancak ekim ayı için rakam aldığımızda biz de kendi 
işlemlerimiz için 15.000 dolardan bahsediliyor. Bunları niye söylüyorum? Bunlar, Türkiye’nin bu 
konuda, özellikle Avrupa’nın da önemli üretim üssü olmasıyla ilgili. Özellikle Almanya’nın, 1,5 milyar 
nüfusa hükmeden bir pazar olarak Türkiye’yi görmesi -Hollanda dâhil olmak üzere- ve bu ülkelerin 
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Türkiye’ye yatırım yapması, bizim bugün görüştüğümüz kanun teklifinin daha ileri bir aşamasını iki 
üç yıl sonra görüşme imkânımız olacağını düşünüyorum yani ihracatımızı geliştirmek için bugünkü 
hazırladığımız işte, özellikle KOBİ’lerin finansmanında kullanılacak bu anonim şirketin kuruluşunun 
üç sene sonra buna yetmeyeceğini düşünüyorum çünkü Türkiye’nin ihracatının tadına herkes vardı 
yani biz de küçük ölçekli firmalar da bunun tadına vardılar ve ihracatın inanılmaz bir hızla artacağını 
düşünüyorum çünkü küçük işletmeler, aslında verimli işletmeler hâline de geldi yani küçük işletmeler, 
verimli bir şekilde, daha ucuza mal edip ürünlerini yurt dışına satabilme imkânına kavuştu. 

Bundan dolayı, bu kanun teklifinin hazırlanması gerçekten iyi düşünülerek yapılmış ama 
önümüzdeki süreçte bunun bile ülkenin büyümesiyle birlikte eksik kalacağını düşünüyorum. Eksik 
kalsın, biz inşallah tekrar buralarda olduğumuzda bu ülkenin ihracatının 300 milyar dolar, 500 milyar 
dolar olması için hep beraber, iktidarı, muhalefeti bir bütün hâlinde bunu artırmaya çalışacağız. Bizim 
Komisyonumuzda da görüldüğü üzere muhalefet anlamında çok ciddi bir şey yok. 

Bu kanun teklifinin inşallah Komisyonumuzdan geçmesi ve Genel Kurulda kanunlaşması 
sonrasında ülkemize faydalı olmasını diliyor, hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Sayın Başkana teşekkür ediyorum. 

Şimdi Mehmet Bey’e söz veriyorum.

Buyurun Mehmet Bey.

MEHMET ERDOĞAN (Gaziantep) - Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.

Özellikle, bu kanun teklifinin iş hayatımıza hayırlı olmasını diliyorum, çok olumlu ve özellikle 
ihracatçılarımızın her karşılaştığımızda bize olan taleplerini kapsıyor. Bu talepler açısından baktığımızda, 
ihracatçılarımızın eli çok rahatlayacak. Tabii, ülkemizin kalkınma modeli, ticarette ve istihdamda 
birinci öncelik olarak koyduğu yerlerden biri ihracat çünkü ihracatla büyümeyi sağlıyoruz, ihracatla 
istihdamın önünü açıyoruz. Mesela Gaziantep’te Organize Sanayi Bölgemizde 240 bin sigortalı işçi var, 
240 bin; Gaziantep’in nüfusu 2 milyon olduğuna göre nüfusun yarısı orada çalışıyor ve ihracat oranı 
üretilen malın yüzde 70’i yani Gaziantep Organize Sanayisi’nde üretilen ürünün yüzde 70’i ihracata 
gidiyor. Onun için kendi bölgemde de baktığımda ne kadar verimli olduğunu görüyorum. Tabii, bizi, 
ihracatçımızı üzen olaylardan bir tanesi meta fiyatlarının, özellikle metal fiyatlarının -biraz önce Tahsin 
Bey bahsetti- dünya piyasalarında hızlı yükselişi. Özellikle dünya piyasalarına baktığımızda, ürün 
fiyatları ülkeler bazında olmuyor yani demiri, bakırı, altını Türkiye belirlemiyor; bunu özellikle lokal 
talepler daha çok etkiliyor, lokal. Nasıl lokal talep? Mesela Çin kafayı bir ürüne takıyor, bir bakıyorsun 
ki ürünün fiyatı 5 misline çıkıyor. Dünyada baktığımızda enerji fiyatları yüzde 150 artmış. Tabii, bütün 
bunların yansımaması mümkün değil. Türkiye ne yapıyor? Vergisinden tasarruf ederek karşılıyor, 
bunları ihracatçıya, vatandaşına daha çok yansıtmamaya çalışıyor. 

Tabii, burada bu yasaları çıkarma şeklinde gelince bu yasalar tek tek kendi bazlarında mı Meclise 
gelmeli, torba yasayla mı gelmeli? Bu konu, torba yasayla gelmesi, tabii, muhalefet tarafından biraz 
sıkıntı olarak algılansa da yasaların hızlı ve çabuk çıkması noktasında fayda beklendiğinden dolayı 
oluyor, başka bir amacı yok bunun. Sonuçta yine Komisyona geliyor, Komisyonda tartışılıyor; bu 
Komisyon da Parlamentoda  yine milletvekillerinin, halkın seçtiği milletvekillerinin kararlarıyla 
oluyor. “Anayasa’ya aykırı.” dedi Tahsin Bey; ben tabii, burada şunu kafaya taktım yani bilgi almak 
için soruyorum, eleştiri falan değil: Bu torba yasanın Anayasa’ya aykırılığını Cumhuriyet Halk Partisi 
olarak Anayasa Mahkemesine götürdünüz mü?

TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Nasıl?



15 

20 . 10 . 2021 T: 3 O: 1

MEHMET ERDOĞAN (Gaziantep) - Götürdünüz mü yani torba yasaların Anayasa’ya aykırılıkla 
ilgili Anayasa Mahkemesine müracaatınız oldu mu Cumhuriyet Halk Partisi olarak? “Aykırı.” dedi ya, 
“Torba yasaları Anayasa’ya aykırı.” dedi. 

ALİ KENANOĞLU (İstanbul) – Bu yasanın aykırılığını söylüyor anladığım kadarıyla.

MEHMET ERDOĞAN (Gaziantep) – Hayır, torba yasaları dedi.

TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Kanun teklifinin. Kanun teklifleri yasa yapma şekli olarak 
Anayasa’ya aykırı. 

MEHMET ERDOĞAN (Gaziantep) – Torba yasalar değil mi?

TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Sizin hazırladığınız son Anayasa değişikliği…

MEHMET ERDOĞAN (Gaziantep) – Kastettiğiniz torba yasalarıyla beraber, değil mi?

TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Evet, evet.

MEHMET ERDOĞAN (Gaziantep) – Peki, bunu diyorum Cumhuriyet Halk Partisi olarak Anayasa 
Mahkemesine götürdünüz mü?

TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Götürsek ne olacak ki? Hiçbir şey olmayacak; cevap vermiyor. 

MEHMET ERDOĞAN (Gaziantep) – Hayır, şimdi olmadı bu, olmadı bu. 

Şimdi bakın, arkadaşlar, ülkemizde en büyük sıkıntılardan biri bu, Tahsin Bey’in dediği bu olay. 
Anayasa Mahkemesine götürmeden “Anayasa’ya aykırı.” dediğiniz zaman bu toplantıyı dışarıdan 
duyan güler bize, der ki: “Ya, Anayasa’ya aykırı olduğunu sen nereden biliyorsun, kâhin misin?” Yani 
madem aykırı, götür Anayasa Mahkemesine, iptal ettir madem istemiyorsunuz. Onun için bu tür adımları 
atarken lütfen algı yönetmek ve “Laf olsun torba dolsun, konuştum olmamalı.” diye düşünüyorum.

Saygı ve muhabbetle selamlıyorum.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Mehmet Bey’e teşekkür ediyorum.

Mehmet Bey’in açıklamalarıyla ilgili Tahsin Bey söz hakkı istedi, ona o zaman hemen söz hakkı 
veriyorum.

Buyurun Tahsin Bey.

TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Şimdi, Mehmet ağabey, 2018’de değiştirdiğimiz yani sizin 
desteklediğiniz yeni Cumhurbaşkanlığı sisteminde bize “Yasama olarak yasaları Meclis yapacak.” 
dediler ama bugün geldiğimiz noktada, baktığımız zaman bakanlar burada yok, bakanlar artık Meclise 
kanun taslağı sunamıyorlar, yeni sistemde milletvekilleri sunuyorlar ama bu sistemin İç Tüzük ayağı 
eksik, biz bunu sizin Grup Başkan Vekillerinizle de bütün partilerin Grup Başkan Vekilleriyle de 
görüşüyoruz yani İç Tüzük’ün ayağı eksik. Bu sistemin özellikle Komisyon ayağının güçlendirilmesi 
gerekiyor. Kanunlar komisyonlarda hazırlanarak, çalışılarak çıkarılmalı. Bakanlıklar “Bu, bu kanunlara 
ihtiyaç var.” diye bir taslak gönderir, bir yazı yazar, komisyonlar da  yeni İç Tüzük değişikliğiyle 
birlikte bu çalışmaları yürütür. Milletvekilleri bütün parti gruplarıyla bu çalışmayı yürütebilir ama 
sistem olarak şu an atanan bir bakanın Büyük Millet Meclisine kanun taslağını sunması doğru değil. Siz 
görmüyorsunuz ama biz görüyoruz yani bu kanun taslakları bakanlıklar tarafından -kimi ilgilendiriyorsa- 
bütün kurumlara yazılı gönderiliyor; bu, doğru bir şey değil. Onun için biz ısrar ediyoruz, eğer siz bu 
sistemi destekliyorsanız  sizin eksik olan ayaklarını da düzeltmeniz gerekiyor. 

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Tahsin Bey, teşekkür ediyorum.

Bu konuya ilişkin Komisyon üyelerimizin görüşleri tutanaklara geçmiştir. 

Hanımefendi üyelerimizin önceliği olduğu için şimdi, Semra Hanım’a söz veriyorum.



16 

20 . 10 . 2021 T: 3 O: 1

Buyurun Semra Hanım.

SEMRA KAPLAN KIVIRCIK (Manisa) – Nezaketiniz için teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 

Sayın Başkan, değerli Komisyon üyeleri, Bakanlığımızın ve sivil toplum kuruluşlarımızın değerli 
katılımcıları; hepinizi selamlıyorum.

 Şu anda üzerinde çalışmakta olduğumuz ihracatçılarımızın destekçisi olacak, ihracatçılarımızın 
yanında olduğumuzun bir kere daha altını çizecek kanun teklifini öncelikle memnuniyetle karşıladığımı 
ifade ederek sözlerime başlamak istiyorum çünkü biz Manisa olarak Türkiye dış ticaretinde, ihracatta 
giderek merdiven basamaklarını çıkan, 8’inci sıradayken 7’nci sıraya yükselmiş bulunan ve ihracatın 
kalbinin attığı bölgelerden biriyiz. Sürekli sahada ve vatandaşımızla, üreticilerimizle, halkımızla, 
esnafımızla, sanayicimizle bir arada olan vekiller olarak üretim kabiliyetleri sayesinde dünyada 
giderek artan bir hacme sahip olan Türkiye dış ticaretinin gerçekten bir kaynak ihtiyacında olduğunu 
bire bir ifade eden sanayicilerimizden dinlemiş, bu ihtiyaca şahit olmuş ve bu ihtiyacı gerekli yerlerde 
dillendirmiş kişiler olarak bu kanun teklifinin üreticilerimiz tarafından büyük bir memnuniyetle 
karşılandığını ve beklendiğini ifade edelim. Kanun tekliflerinin hazırlanması hususundaki yorumlara 
çok da  fazla girmek istemiyorum, yeterince konuşuldu. Ama sonuç itibarıyla kanunun Komisyon üyesi 
vekillerimiz tarafından burada ifade ediliyor olmasının, Komisyon üyesi milletvekilleri tarafından 
sahip çıkılıyor olmasının bir anlamı şudur ki sahadayız, vatandaşımızla birlikteyiz, üreticilerimizle 
birlikteyiz, sanayicilerimizle birlikteyiz; onların taleplerini dinliyoruz, onların isteklerine kulak 
veriyoruz. Sanayideki, üretimdeki kabiliyetimizin,  pazar anlamındaki gücümüzün yanı sıra 
sanayicimizin, üretim imkânlarını artırmak için ihtiyaç duyduğu fon, kaynak noktasındaki desteği de 
bire bir kendilerinden dinlemiş ve bu konuda Bakanlıktaki yetkililerle birlikte oturarak “Daha iyi bir 
düzenleme nasıl olabilir?” diye emek vermiş,  çalışmış vekili arkadaşlarımızın sahip çıktığı, sahipsiz 
olmayan bir kanunla  şu anda karşı karşıyayız. Ve bu kanun teklifi inşallah önce Komisyonumuzda, 
sonra Meclisimizde görüşülüp yasalaştırıldıktan sonra pandemi sonrasında küresel piyasalarda daha 
fazla ayak sesini duyduğumuz, daha güçlü bir yere sahip olan Türk ürünlerinin, Türk sanayicisinin 
ürettiği ürünlerin daha da hacim kazanması, ivme kazanması anlamında büyük bir destek verecektir.

Ben, kanuna emeği geçen kıymetli vekillerimize ve bürokratlarımıza teşekkür ediyor, kanun 
teklifimizin hayırlı olmasını diliyorum.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Semra Hanım’a teşekkür ediyorum.

Şimdi, demin söylediğimiz yaklaşım gereği sözü Müzeyyen Hanım’a  veriyorum.

Buyurun Müzeyyen Hanım.

MÜZEYYEN ŞEVKİN (Adana) - Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.

Değerli milletvekilleri, değerli hazırun; hepinizi saygıyla selamlıyorum.

Türkiye’de, tabii, tam anlamıyla bir kavram kargaşası yaratılıyor her alanda olduğu gibi. 
Ekonominin her katmanında “yeni” diye tabir edilen oluşumların ömrü birkaç yıldan öteye geçmiyor 
ne yazık ki. Bunu niye söylüyoruz? Türkiye İhracatçılar Meclisi ile İhracatçı Birliklerinin Kuruluş 
ve Görevleri Hakkında Kanun ile Bazı Kanunlarda Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun Teklifi’yle 
ihracattan ve hizmet ihracatçısı şirketlerden Türkiye İhracatçılar Meclisinin kurduğu İhracatı Geliştirme 
AŞ’ye kaynak aktarılıyor. Burada akla takılan ilk soru şu: 2018 yılında Ticaret Bakanlığı öncülüğünde 
yine TİM nezdinde kurulan “Türkiye Tanıtım Grubu” diye bir grup vardı, buna ne oldu, bunu öğrenmek 
isteriz doğrusu. Tanıtım Grubu bu yeni teklifle kurulan İhracatı Geliştirme AŞ’yle birlikte tasfiye 
mi edilmiş oluyor? İhracatı geliştirmek, tabii ki isimleri değiştirmekle mi oluyor? Hani az önce de 
arkadaşlarımız ifade etti, isim değişikliğiyle ihracatta bir değişiklik oluyor mu? Sayın Başkan, az önce 
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“Eylül ayında ihracatımız yüzde 21 arttı.” dediniz ama hani bunun dolara yansıması ne oldu, bunun 
zamlara yansıması ne şekilde oldu, bunun ülkemiz ekonomisine artısı ne oldu? Vatandaş doğrusu bunu 
hissetmiyor, bunu hissetmek ister vatandaş böyle bir ihracatta artış varsa; bunu hissedemediğimizi 
buradan ifade etmek isterim.

İhracatçılar fikir projelerinden, düşüncelerden ve isim değişikliklerinden öte, doğru model 
ve sistem üzerine kurulmuş, değişen dünya düzenine ve uluslararası normlara göre uygulanabilir 
düzenlemeler bekliyor. Burada yapılan düzenlemede yüzde 95’i İhracatçılar Meclisi, yüzde 5’i de 
TÜRK EXIMBANK’tan karşılanacağı ifade edilen sistemde,  anonim şirkette hem EXIMBANK 
hem İhracatı Geliştirme AŞ’den 3 ismin olmasını nasıl izah ediyor yasa teklif edenler, bununla ilgili 
gerekçeniz nedir yani hem EXIMBANK’ta hem orada yönetici olmalarını izah eder misiniz? Bir devlet 
kuruluşu mu olacak burası, bir kamu kurumu niteliğinde bir anonim şirket mi yoksa hani… Onu da bir 
açıklarsanız, gerekçesini memnun oluruz.

Yine, yapım işleri hariç Kamu İhale Kanunu’ndan muaf oluyor şirket. Sosyal haklarda ve mali 
düzenlemelerde de KHK hükümlerinden muaf tutulması neye dayandırılıyor, bunların gerekçeleri 
nedir? Niye bunlar muaf? Bu şirket neden bundan muaf? Bununla ilgili de izahı yapılması gereken bir 
konu olarak düşünüyoruz. 

İhracatçının cirosuna göre alınan aidatların dağıtımında da aynı şekilde uygulanması gerektiğini 
düşünüyoruz. Kurgu baştan yanlış kurulursa yine bir arpa boyu yol alamayacağımız ortada. 

Ayrıca  kanun tekliflerinin yine alelacele oldubittiye getirilmesi Türkiye’nin yararına olmuyor 
arkadaşlar, bunu hep yaşıyoruz yani. Geçen hafta Kooperatifler Kanunu getirildi, bu hafta TİM Kanunu 
konuldu önümüze. Hani, gerçekten bu düzenlemenin konunun paydaşlarıyla ve milletvekilleriyle 
tartışılarak yeniden yeniden bir kanun yapmaya ihtiyaç duymadan yapılması önem taşıyor ve ciddiyet 
de bunu gerektirir, devlet ciddiyetinin bunu gerektirdiğini düşünüyoruz. Çünkü her hayata geçirilmek 
istenen kanun düzenlemesi yeni aksaklıkları da beraberinde getiriyor. 

Yine, az önce, tabii, belirttiğim Türkiye Tanıtım Grubu örneğinde de bunu yaşadık. O zaman bizim 
de sorma hakkımız doğuyor. İki yıl boyunca ne yaptı bu Türkiye Tanıtım Grubu gerçekten? İhracatın 
artışına yönelik ne gibi çalışmalar içerisinde bulundu? Mesela Türkiye hangi ürün gruplarında dışa 
bağımlı olmaktan kurtuldu ya da hangi yeni ürün ya da ürünlerin ihracatına olanak sağlandı, son iki 
yılda ihracatı ne kadar artırdı ve hangi faaliyetlerle yurt dışında ülkemizi tanıttı? Soruları çoğaltmak 
mümkün elbette. 

Tabii, ihracatçıların  taleplerini de sıralamak gerekiyor. İş dünyası, kullanılan Exim kredilerinin 
arada hiçbir özel banka olmadan direkt kullandırılmasını ve yüksek faiz uygulanmamasını bekliyor. 
Buna ilişkin görüşleriniz nedir? İhracat desteklerinin de artırılmasını isteyen iş insanları, serbest 
bölgeler için getirilen vergi kolaylığının dışında ihracatçılara yönelik ilave kolaylıklar getirilmesini de 
diliyor. Üretici ihracatçıların serbest bölgeler konusunda özendirilmesi ihracatı olumlu yönde etkileyen 
unsurlar arasında yer alacaktır elbette. 

Hepimizin bildiği gibi otomotiv sanayisinde teknoloji faktörü rekabet düzeyini önemli 
ölçüde etkiliyor. Bu nedenle otomotiv sanayisinde teknolojik gelişmelerin takip edilmesi için AR-
GE harcamalarının artırılması, üniversite-sanayi iş birliği olanaklarının geliştirilmesi, teknolojik 
yeniliklerin takip edilmesi ve üretim sürecine adapte edilmesi, iş gücü niteliğinin artırılması ancak 
AR-GE faaliyetleriyle sağlanabilir. Tabii, bu kapsamda hemen aklımıza “Türkiye’nin otomobili” olarak 
lanse edilen TOGG geliyor, sahi TOGG ne oldu? 27 Aralık 2019’da Sayın Cumhurbaşkanımız Recep 
Tayyip Erdoğan’ın tanıtımını yaptığı ve 18 Temmuz 2020’de katıldığı törenle fabrika inşaatı başlatılan 
TOGG herhâlde işler yolunda gitmiyor ki çalışmıyor arkadaşlar. 2022 sonunda üretime geçileceği 
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söylendi ama daha fabrika inşaatının bitmediği ortada. Yine Zorlu Holding… Sayın Nazif Zorlu 
da açıklamasında diyor ki: “Otomobillerimizi hem vatandaşımız kullanacak hem de inşallah 2024-
2025 yılında dünyaya satacağız.” Bunu, tabii, temenni ettiğim için söylüyorum, gerçekten olmasını 
temenni ederiz ama hâlâ bununla ilgili bir gelişme göremedik. Evet, arkadaşlar, anlaşılan o ki bunun 
da ne üretimini ne ihracatını göremeyeceğiz gibi. Temenni ettiğimiz bir şey değil elbette ama gerçekçi 
yaklaşımlar son derece önemli. 

İhracatta pazar sorunu yaşayan Türkiye’de dış pazarlara açılacak firmalar, nitelikli bilgi ve 
beceriye sahip, yabancı dil bilen personel sıkıntısı çekmekte. Bu nedenle gerek firma gerekse ülke 
bazında yeterli performans gösterilmesi son derece önem taşımakta. Türkiye’nin acilen bu sorunlara 
eğilmesi gerekiyor. Hani torba kanun gibi, mesela, Kaçakçılıkla Mücadele, sigara kâğıdı, makaron, ilaç 
ve benzeri gibi maddeler ekleneceğine bence bu bilgi ve beceriye sahip personelin yetiştirilmesi, buna 
ilişkin teknik eğitimin verilmesi de konulsa daha anlamlı olurdu diye düşünüyorum. 

Teşekkür ediyorum. 

BAŞKAN – Müzeyyen Hanım, teşekkür ediyorum. 

Şimdi Vehbi Bey’e söz veriyorum. 

Buyurun Vehbi Bey. 

AHMET VEHBİ BAKIRLIOĞLU (Manisa) – Çok teşekkür ederim Sayın Başkan.

Değerli Başkan, değerli arkadaşlarımız, değerli vekillerimiz; bildiğiniz gibi Türkiye 1990’lı 
yıllarda G20 ülkeleri arasına girmişti ancak en son Ekim 2021 IMF’nin Ekonomik Görünüm Raporu’na 
baktığımız zaman ne yazık ki Türkiye’nin G20 ülkeleri arasından düştüğünü görmekteyiz. Doğrudan 
yabancı sermayeye baktığımız zaman artık yabancıların ülkemize uğramadığını görmekteyiz. CDS 
primlerinde ülkenin riskinin yükseldiğini ne yazık ki görmekteyiz. Net rezervlerimizin, Merkez 
Bankası net rezervlerinin eksi 50 milyar dolarlara ulaştığı bir ortamda ihracatçılarımızın 211 milyar 
dolar gibi bir hedefle 2021 yılını hedeflemeleri ve bu yolda ilerlemeleri, geçen seneye göre -2019’a 
göre- artışların olması, özellikle de dünya ihracatındaki payımızın az da olsa -bir eşik değer- yüzde 1 
değerini aşıyor olması önemli şeyler. Her ne kadar 2023 hedeflerinden fersah fersah uzakta olsak da 211 
milyar dolarlık bir hedef ve bu hedefin tutturulacak olma ihtimali önemli. 

Şimdi burada, evet bu rakamlar güzel, moral verici rakamlar belki ama burada esasında bizim 
ihracatımızın yapısına bir bakmamız lazım bence. Yani ihracatımız içerisinde yüksek teknolojili 
ürünlerin oranı ne? Kilogram başına ihracat rakamları ne? Bunları bir gözden geçirmemiz gerekli. 
TÜİK’in Dış Ticaret İstistikleri Mayıs 2021 Raporu’na göre ihracattaki yüksek teknolojili ürün oranı 
Mayıs 2020’de yüzde 3,8’miş, Mayıs 2021’de bu rakam yüzde 2,7’ye düşüyor. İlk beş aylık rakamlara 
baktığımız zaman yani ocak-mayıs rakamlarına baktığımız zaman, 2020 ile 2021’i kıyasladığımız 
zaman da bunun yüzde 3,6’dan yani geçen sene yüzde 3,6 olan oranın bu sene yüzde 3,1’e gerilediğini 
görmekteyiz. Yani ne yazık ki yüksek teknoloji gerektiren ürün ihraç edemiyoruz. İşin tuhafı, 2000’li 
yılların başında bu rakam yüzde 6,73’tü yani 2000’li yıllardan bugüne kadar bu rakamda ciddi bir 
gerileme var, bunun üzerinde Komisyon üyelerimizin mutlaka ve mutlaka düşünmesi gerekmekte.

Kilogram başına ihracat bedeline baktığımız zaman 2014 yılında kilogram başına ihracatı 1,59 
dolarmış, 2020 yılında bu rakam 1,01 yani yüzde 33’lük bir düşüş var bakıldığı zaman.

AYHAN ALTINTAŞ (Ankara) – Dolar bazında.

AHMET VEHBİ BAKIRLIOĞLU (Manisa) – Dolar bazında yani bu da çok önemli bir şey. Bu 
senenin rakamlarına baktım ben, ilk dokuz ayın rakamlarına baktım; 1,11 dolar yani esasında batı 
cephesinde değişen bir şey yok ne yazık ki.
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Şimdi, bu olay bize, bu ihracattaki… Yani baktığınız zaman ihracat rakamları neden yükselir? İşte, 
yüksek teknolojili ürün…

AYHAN ALTINTAŞ (Ankara) – Katma değerli ürün.

AHMET VEHBİ BAKIRLIOĞLU (Manisa) – Katma değerli ürün ihraç edersek, biz kilogram 
başına ürün ihracat bedelini yükseltirsek ihracat yükselir. Ancak bu rakamlara baktığımız zaman 
ihracattaki yükselişin sebebi bu değil. İhracattaki yükselişin sebebi, sizin “rekabetçi kur” dediğiniz, 
Türk lirasının değer kaybetmesinden kaynaklandığını ne yazık ki görmekteyiz.

Şimdi, bu sene başında Cumhuriyet Halk Partisi bizlere bir görevlendirme vermişti. Biz 
bölgemizdeki ihracatçı firmaları dolaştık, onlarla bir arada bulunduk. Bizim bölgemiz, Manisa 
bölgesinde genelde tarıma dayalı, tarım ürünleri ihracatı söz konusu. Onlarla yapmış olduğumuz 
sohbetlerde şöyle bir şeyden bahsettiler bize, bugün Dünya gazetesinde de ondan bahsedilmiş: Evet, 
Türk lirasının değer kaybetmesi, doların Türk lirasına göre değer kazanması bizde bir rekabet gücü 
oluşturdu ancak elin oğlu da bizim kurlarımızı takip ediyor. Geçen sene 1 eurodan sattığı ürüne bu sene 
karşıdaki firma, partner diyormuş ki: “Geçen sene ben bunu 1 eurodan aldım ama geçen sene euro sizde 
8 liraydı, bu sene 10 lira oldu, bunu artık 0,8 eurodan bana sat.” Buna benzer bir şey konfeksiyon ve 
tekstil sektöründe de varmış yani partnerlerimiz, özellikle Avrupa Birliği ülkeleri, yurt dışındaki alıcı 
olan firmalar TL’nin değer kaybetmesini bir fırsat hâline getiriyorlarmış, bunu da gördük. Burada şöyle 
bir şey var esasında: Esasında bu olay yani biraz evvel anlatmış olduğum olay, Türk malı imajının 
henüz oturmadığını bizlere göstermekte, Türkiye’nin markalaşma yolunda da alması gereken bir 
hayli mesafe olduğunu göstermekte. Hâl böyleyken, biz, Türk Tanıtım Grubunu lağvediyoruz yani 
“Türk Tanıtım Grubu” dediğimiz –2018’de kuruldu galiba– bu kurumun amacı “Türk malı” imajını 
dünyada yerleştirmek. Hâl böyleyken, biz Türk Tanıtım Grubunu lağvediyoruz, kaldırıyoruz. Yani bu 
işlevsiz miydi? Yani kaldırdığımıza göre ve talep ihracatçılardan, TİM’den geldiğine göre –ben öyle 
zannediyorum– demek ki işlevsiz bir şeydi. Bunun yerine ne koyacağız? Bence sorulması gereken 
konulardan bir tanesi bu. 

Ayrıca –şimdi, yanlış biliyor olabilirim– ilk madde işte, İhracatçılar Meclisi ile İhracatçı 
Birliklerinin Kuruluş ve Görevleri Hakkındaki Kanun’un 18’inci maddesinde düzenleme getiriyor, diyor 
ki: “Müsteşarlık ibaresini değiştirelim.” Fakat kanunun –zannedersem en son 2014’te değişiklik olmuş– 
her tarafında “Müsteşarlık” ibaresi zaten var yani yapmışken bir değişiklik, hepsini birden değiştirelim. 
Ben yanlış biliyor olabilirim, ben kanuna baktım, işte, 1’inci maddesinden itibaren “Müsteşarlık”, ilgili 
işte “Bakanlık” gibi ibareler var, ben bunların da elden geçmesi gerektiğini düşünüyorum. 

Bir de bu Türk Dağıtım Grubunu lağvedeceğiz, bunun varlıkları da yeni kurulan –kurulmuş olan 
daha doğrusu– anonim şirkete aktarılacak, bunların bir kısmı aktarılacak ve bunun takdiri de Bakanlıkta 
olacak. Bu grubun ne kadar varlığı var –mesela, onu da burada, Komisyonda tartışsak– ve bunun ne 
kadarı aktarılacak, neden tamamı aktarılmıyor? Çünkü burada toplanan paralar ihracatçıların parası. 
Bakanlık hepsini aktarmazsa geri kalanını ne yapacak? Bunun da burada tartışılması gerektiğine 
inanıyorum ben. 

Genel itibarıyla söyleyeceklerim bunlar, maddelerde de ayrıca görüşlerimizi bildireceğiz. 

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Vehbi Bey, teşekkür ediyorum. 

Şimdi sözü Tacettin Bey’e veriyorum. 

Buyurun Tacettin Bey. 

TACETTİN BAYIR (İzmir) – Teşekkür ederim Sevgili Başkan. 
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Değerli arkadaşlar, söz konusu teklifle ilgili dikkatimi çeken konuları sizlerle paylaşmak istiyorum. 
Özellikle ihracatçı birlikleri yedek akçe hesaplarından İhracatı Geliştirme Anonim Şirketine aktarılacak 
tutar belirlenirken bir birliğin son üç yılda Türkiye geneli ihracatındaki ortalama payı esas alınmalıdır. 
Birliğin Türkiye geneli ihracatındaki payı ne kadar ise yedek akçesinden İhracatı Geliştirme Anonim 
Şirketine aktarılacak tutar da o oranda olmalıdır ki adaletli bir tutar olsun. İki: İhracatı Geliştirme 
Anonim Şirketine aktarılmak üzere ihracat aşamasında firmalardan tahsil edilecek binde 3’lük tutar 
ilgili birlik tarafından tahsil edilen nispi aidata dâhil edilmelidir, firmaya ekstra bir yük getirmemelidir. 

Üç: İhracatı Geliştirme Anonim Şirketi için yapılacak kesintinin nispi aidat içerisinde yer almasıyla 
ihracatçı birliği gelirlerinde yaşanacak azalmanın telafisi için yılda 2 kez yüzde 8 oranında ihracatçı 
birlikleri müşterek hesabına, yüzde 2,5 oranında da Ticaret Bakanlığı döner sermaye hesabına ödeme 
yapılması uygulaması yürürlükten kaldırılmalıdır. 

Dört: İhracatı Geliştirme Anonim Şirketinin çoğunluk sermayesinin TİM ve ihracatçı birliklerinde 
olması sebebiyle şirket yönetim kurulu bu durum gözetilerek oluşturulmalı, kredi veren ve krediye 
kefalet veren kuruluşların yönetim organları aynı temsilcilerden oluşturulmamalıdır yani kefaleti veren 
ile krediyi çeken aynı kişi olamaz, olmamalı. 

Bir diğer konu: Yeni kurulacak serbest bölge meselesinde -uzun zamandır kurulmuyor zaten- bölge 
kurucu ve işletici konumda olan BKİ’lerin otuz yıllık vergi muafiyetini çok abartılı buluyorum ve bunun 
“otuz yıl” diye buraya pazarlık unsuru olarak yazıldığını düşünüyorum. Yani “Biz bunu ‘yirmi’ yazsak 
nasılsa Cumhuriyet Halk Partisi buna itiraz eder, ‘otuz’ yazalım, onlar da yirmi yıl teklifi getirsinler, bu 
işi yirmi yıl yapalım.” diye konulduğunu -Şahin Bey’i biraz tanıyorum, böyle- düşünüyorum. 

ŞAHİN TİN (Denizli) – Tacettin Bey, tam olarak bir daha şey yapar mısın?
TACETTİN BAYIR (İzmir) – Otuz yıl meselesi…
Bu serbest bölgelerde otuz yıl vergi muafiyeti koymuşsun ya, senin pazarlıkçı tarafını bildiğim 

için, sen aslında yirmiye razısın “CHP bunun bir onunu kırpar, yirmi yıl olsun diye teklif verir, biz de 
yirmiyi kabul ederiz.” demişsindir.

FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Ya, biz sizden otuz beş bekliyorduk, Tacettin Ağabey, biz otuz beş 
bekliyorduk.

TACETTİN BAYIR (İzmir) – Arkadaşlar, şimdi, ben şöyle söyleyeyim…
ŞAHİN TİN (Denizli) – Tüccar adamız biz.
TACETTİN BAYIR (İzmir) – Ben de tüccarım, onun için söylüyorum ama yani dünyada böyle bir 

vergi cenneti yok, otuz yıl vergiden muaf bir cennet yok. Yani şöyle: Zaten bunlar, adam ruhsat aldığı 
zaman ruhsat sonuna kadar muaftı zaten. 

ŞAHİN TİN (Denizli) – Tacettin Bey, geri dönüşümü, yirmi yıla yakın çünkü bunun amortismanı, 
o yüzden…

TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Ya, nereden biliyorsun?
TACETTİN BAYIR (İzmir) – Nereden çıktı hakikaten? Böyle şey var mı? Yirmi yıl… Ticaret 

yapıyoruz hepimiz, böyle bir şey yok ya.
ŞAHİN TİN (Denizli) – Maliyetine…
TACETTİN BAYIR (İzmir) – “Otuz yıl.” diyorsunuz siz.
Yani şunu söylemek istiyorum: Adama ruhsat süresini… Zaten vergiden muafiyet verdin mi? 

Ruhsatı da kestin, onu da sen veriyorsun zaten, ruhsatı da sen veriyorsun; o dönemde verdin. Hadi, 
bunun üstüne bir yıl, üç yıl daha ver, eyvallah ama otuz sene ne oluyor?  Yani bu akıl alır gibi değil.



21 

20 . 10 . 2021 T: 3 O: 1

FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Tacettin Bey, orada yanlış anlaşılma olmasın, ruhsat  süresince muaf.

TACETTİN BAYIR (İzmir) – Evet, doğru.

FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Tamam, başka bir muafiyeti yok.

TACETTİN BAYIR (İzmir) –  E, tamam ruhsatı da sen veriyorsun, beş yıl da verebilirsin ruhsatı, 
on yıl da verebilirsin.

FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Ama o yatırımın finansmanının dönüş maliyetlerine göre bu 
hesaplamalar...

TACETTİN BAYIR (İzmir) – E, işte, duble oluyor yani bir onu veriyorsun, ruhsat süresini, üstüne 
bir de otuz yıl veriyorsun. 

FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Yok öyle bir şey.

TACETTİN BAYIR (İzmir) – Bana göre çok abartılı. 

FUAT KÖKTAŞ (Samsun) –  Hayır, hayır, hayır; ruhsat süresine göre değil…

TACETTİN BAYIR (İzmir) – Neyse, ben okuduğumdan anladığımı söylüyorum. 

FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Sadece ruhsat süresi, başka bir muafiyet yok.

TACETTİN BAYIR (İzmir) –  O zaman, kusura bakma, otuz senede ne o serbest bölge inşaatı biter 
ne de faaliyet başlar; otuz sene çok uzun bir süre. 

Artı, yani gerçekten burada ihracatçıyı düşünüyorsak, bu ülkeye döviz kazandırmak için onlara 
destek olacaksak çelişkili maddeleriniz var. Mesela, bir başka madde, çok ilginç. Şimdi,  asgari ücrette 
aynı düşünce, asgari ücretli vatandaşa yüzde 10-15 zammı normal görürken diyorsun ki: “Hizmet 
sektörlerinde asgari ücretin brüt tutarının 5 katına karşılık gelen şu para 20 katına çıkarılmalı.” Yani 
yüzde 400 artırıyorsunuz; asgari ücretin 5 katı olanı, asgari ücreti 20 katına çıkarıyorsunuz, yüzde 
400 zam yapıyorsunuz. Bu, asgari ücrete yaptığınız zammın ne kadar düşük olduğunun da bir ters 
açıklamasıdır, yani aslında bu bir açıklamadır. Diyorsun ki: “Bu 20 katında belirlenen tutarda giriş 
aidatı alınmalıdır.” Yani şimdi, biz ihracatçıyı dövecek miyiz, yoksa ihracat yapsın diye sevecek miyiz? 
Yani bence, bunun çok anormal olduğunu düşünüyorum. Bu arada, tabii, asgari ücretin ne kadar düşük 
olduğu da buradan anlaşılmış oluyor, bu aidatın açıklamasından. 

Şimdilik söyleyeceklerim bu kadar. 

Teşekkür ediyorum. 

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Tacettin Bey, teşekkür ediyorum.

Şimdi söz Ayhan Bey’de.

Buyurun Ayhan Bey. 

AYHAN ALTINTAŞ (Ankara) – Sayın Başkan, Komisyon üyesi arkadaşlarım, Bakanlığımızın ve 
STK’lerin değerli temsilcileri; hepinizi saygıyla selamlıyorum.

En son söyleyeceğimi en baştan söyleyeyim: Genel olarak olumlu bulduğumuz bir teklif fakat 
ihracat konusunda biraz konuşmak istiyorum. Önce bir rakamla başlayalım: 2001 yılında Türkiye’nin 
kişi başı millî geliri 3.300 dolar, Çin’in kişi başı millî geliri 1.100 dolar yani ortalama bir Türk vatandaşı 
ortalama bir Çinliye göre dolar bazında 3 kat daha varlıklı ama 2020 yılında Çin’in kişi başı millî geliri 
10 bin dolar, bizim kişi başı millî gelirimiz 8.500 dolardı ama bu son artışlarla, işte, sığınmacıları 
filan da çıkarırsak, hesaba katarsak 7.500 dolar diyelim yani varlık olarak Çin’in altına düşmüşüz. 
Dolayısıyla, burada -tamam- “Çok iyi büyüdük.” diye övünüyoruz ama o kadar da abartmayalım, biz 
geride kalıyoruz.
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Bunun nedenleri nelerdir? Şimdi, öncelikle Sayın Başkanımız, Adam Smith’den başlayarak 
ticaretin öneminden bahsettiler, çok doğru. Ben şundan da memnum oldum: AK PARTİ artık üretim, 
istihdam ve ihracat şeklinde büyümeye önem vermeye başladı, bundan da memnun oldum. Hâlbuki daha 
önceki -biliyorsunuz- politika, borçlanarak büyümeydi. Borçlanarak büyümeyi bir ölçüde yaptık belki 
ama borcumuz çok arttı, birileri de artık “Para yok.” dedi, o zaman da tıkandık; şu anki durumumuz da 
o. Dolayısıyla doğru yoldayız en azından. 

İhracatımız arttı, rekorlar kırdı, Sayın Başkanımız da örnekler verdi, çok güzel. Peki, ihracat 
artınca istihdam niye artmıyor? 

TACETTİN BAYIR (İzmir) – Demek ki bir terslik var. 

AYHAN ALTINTAŞ (Ankara) – Ha, nerede terslik var? Belki de sığınmacı işçileri kullanıyoruz, 
kaçak işçileri kullanıyoruz yani ucuz iş gücü bir de kayıtsız iş gücünü kullanıyoruz. Bu, sürdürülebilir 
değildir, doğru da değildir yani insan sömürmektir bir şekilde. Zaten Sayın Mehmet Özhaseki 
hatırlarsanız dedi ki: “Sığınmacıları yollarsak sanayimiz batar.” Aşağı yukarı aynı şeyleri söylemiş 
oldu. Dolayısıyla, bizim ihracattaki rekorlarımızı iyice irdelememiz lazım. Sayın vekillerimiz de 
söyledi, ihracatımızın kilosu 1,1-1,3 dolar arasında, biz 500 milyar dolar ihracat hedefliyorsak 3 dolara 
çıkarmamız lazım kilosunu, onun için de katma değeri yüksek ürünlere ağırlık vermemiz lazım ve 
ileri teknoloji -yine sayın vekilimiz bahsetti- yüzde 4 seviyesinde, Güney Kore’de bu oran yüzde 30. 
Peki, İhracatçılar Meclisimiz bu konuda neler yapıyor? Bu teşvikler nasıl hazırlanıyor? Hedefimiz 
nedir? Hangi yılda, ne hedef koyacağız? Nerelere ulaşacağız? Geçmişte ne hatalar yaptık? Bunların 
bir irdelenmesi, tabiri caizse SWOT analizinin yapılması lazım. Bunları biz bilmiyoruz, belki siz 
biliyorsunuz ama bizimle paylaşırsanız memnun oluruz.

Şimdi, bu kanun teklifine gelecek olursak, bence aidatlar yüksek; vekillerimiz de bahsettiler. 
Tabii, aidatlar yüksek, o zaman da verilen hizmetin yüksek olması gerekir. Bu hizmet yüksek mi? Ben 
ihracatçı değilim, onun için bilemiyorum. Bu hizmet nedir, verilen krediler nasıl veriliyor? Yani çok 
ihracat yapandan çok katkı alıyoruz ama çok ihracat yapana çok kredi verebiliyor muyuz? Öyle bir 
sistemimiz var mı, karşılığını görebiliyor muyuz?

ŞAHİN TİN (Denizli) – Hacmine göre değişiyor.

FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Doğru orantılı.

AYHAN ALTINTAŞ (Ankara) – Doğru orantılı. Peki, kamuoyunda şöyle bir şey var: TİM ve 
TİM’e bağlı şirketler lüks içinde yüzüyorlar. Kamuoyunda böyle bir algı var. Bu algı nasıldır? Makam 
arabaları, korumalar var mıdır, sayısı nedir? İçimizi bir rahatlatırsanız memnun oluruz.

Bu aidatların yüksek olduğunu diğer vekil arkadaşlarım da belirttiler dolayısıyla ona çok fazla şey 
yapamayacağım. Ama giriş aidatlarının birdenbire çok artırılması eski üyeler ile yeni üyeler arasında 
farklılık yaratmayacak mıdır? Yani eski girenler işte asgari ücretin 5 katı verdiler, yeni girenler asgari 
ücretin 20 katı veriyorlar aidat olarak. Bu bir eşitsizlik olmayacak mıdır? Bunu da sormak istiyorum. 

Sonuç olarak vergiye benzeyen bu ek kesinti ve ödemeler ihracatçılara mali açıdan ağır 
yükümlülükler getirecektir. Eğer bunun karşılığında hizmet kalitesi artacaksa tamam, buna katlanalım 
ama nasıl artacağına da ben ikna olmuş değilim çünkü yazılı bir belge yok; inşallah artacaktır. 

Şimdi, bir başka konu da Türkiye Tanıtım Grubunun varlığının kısmen veya tamamen buraya 
aktarılması. Şimdi “kısmen” kelimesi yasada çok muğlak kaçıyor, yasalarda “kısmen” olmaması 
lazım. Kısmen aktarılma keyfîliğe sebep olabilir. Kanunilik ilkesi açısından “kısmen” kelimesinin 
kaldırılmasını öneriyoruz. 
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Türkiye Tanıtım Grubu neden başarılı olamamıştır? Rehabilite edilmeye çalışılmış mıdır? 
Zayıf yönleri nelerdir? Türkiye Tanıtım Grubunun bugüne kadar ihracatçı firmalar için yaptığı 
hizmet nedir? Tahsil olunan paraların ne kadarı ihracatçılara fiilî destek olarak verilmiştir? Yurt dışı 
temsilciliklerimize bağlı olarak açılan ofislerde ne kadar ihracatçımıza destek olunmuştur? Türkiye 
Tanıtım Grubu adına bugüne kadar toplanan para ne kadardır? Bundan hangi kalemlerde harcanmıştır? 
İhracatı geliştirmek adına yapılan işlemlerden KOBİ ve şahıs firmaları ne kadar yararlanmaktadır? 
KOBİ ve şahıs firmalarının teşvikler konusunda bir fikirleri var mıdır? Bu fikirlerin oluşması için 
yeterli çalışma yapılmış mıdır yani tanıtım yapılmış mıdır? 

Dolayısıyla biz, burada, denetime ağırlık verilmesini öneriyoruz. Yani tamam, katkıları alalım ama 
bu katkılar yerinde harcanıyor mu, bunu kim takip ediyor, Sayıştay denetimi var mı -çünkü bir nevi 
kamu kaynağı sayılabilir- veyahut başka türlü bakanlık denetimi var mı, ne kadar sıklıkla yapılıyor, 
kamuoyuna açık mı bu denetimler; bunların daha şeffaf olmasını öneriyoruz. 

Ayrıca, vekillerimizin de bahsettiği gibi, serbest bölgelere otuz yıl muafiyet, bu tabii tam 
anlaşılamadı dolayısıyla orayı biraz da açıklarsanız memnun oluruz. 

Şimdilik söyleyeceklerim bu kadar, çok teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Ayhan Bey, bu kapsayıcı açıklamalar ve katkınız için biz 
teşekkür ediyoruz, sağ olun.

Şimdi Çetin Bey’e söz veriyorum.

Buyurun Çetin Bey.

ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) – Sayın Başkan, değerli katılımcılar, değerli misafirler; 
hepinizi saygıyla selamlıyorum.

Şimdi, öncelikle şunu ifade etmek istiyorum: Ben, burada bir ayrım yapılması gerektiğini 
düşünüyorum. Buradaki birçok arkadaşımız, Sanayi Komisyonundaki arkadaşlarımızın birçoğu aynı 
zamanda sanayici, aynı zamanda ihracatçı. Şimdi, üretir ve ihraç eder. Ürettiği ürünleri ihraç edenin 
aynı zamanda Türkiye Odalar ve Borsalar Birliğine üye olması, aynı zamanda Türkiye İhracatçılar 
Meclisine üye olması ve aynı zamanda da her iki taraftan aidat alınması, munzam aidat alınması, 
yok, ihracat kesintisi…     Binde 5 gibi bir oran var. Zaten ihracatçılar kıt kârlarla, kıt kanaat yaptığı 
ihracatlarla ülke ekonomisine çok ciddi katkı sağlarlar. Bu kesintilerin çok ciddi anlamda… Yani 
neredeyse yüzde yarımdan bahsediyoruz şimdi gelen kanun teklifiyle, daha önce binde 3’tü…

ŞAHİN TİN (Denizli) – Pardon, Başkanım, bir düzeltme yapabilir miyim?

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Müsaade et, bitirsin, ondan sonra.

ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) –  Bitince yap.

ŞAHİN TİN (Denizli) – Hayır, oran konusunda…

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Bir bitirsin. Buyurun.

ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) –  Binde 5 oranında.

FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – On binde…

ŞAHİN TİN (Denizli) – On binde 3…

ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) –  Doğru, on binde. Tamam, on binde 5… Hayır, 3 olmasını 
da eleştiriyorum ben, anlamadınız, 3 olmasını da eleştiriyorum.

ŞAHİN TİN (Denizli) – Tamam, o zaman ayrı mesele…
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ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) –  İhracatı zaten zar zor… Diyoruz ya işte, “Anadolu kaplanları 
gittiler, koltuklarına katalogları aldılar, Afrika’yı gezdiler, Asya’yı gezdiler, ihracatı yaptılar; aslanlar, 
kaplanlar…” Fakat bir de kesinti yapıyoruz. Ha, oradaki biriken fonu, İhracatçılar Meclisindeki biriken 
fonu bugün ihracatçılara kredi olarak…

ŞAHİN TİN (Denizli) – Kefalet. Para vermiyor, kefalet olarak…
ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) – Kefalet olarak. Ama kesmezseniz, zaten ben onları 

söyleyeceğim. Kredi Garanti Fonu vardı -madem öyle dediniz, Kredi Garanti Fonu var- 2019 yılında 
stok affıyla ilgili, kredi kullandırımıyla ilgili ihracatçılara böyle bir kaynak sundu; 2020 yılında 
pandemiyle ilgili bir kaynak sundu. EXIMBANK da buradan, sanıyorum, yanlış hatırlamıyorsam, 
teminat mektubu alarak bu kredileri vermek istediği için -yanlıştır, düzeltirsiniz- burada çok ciddi bir 
kullanım olmadı. Şimdi, Kredi Garanti Fonu varken böyle bir kefalet kurumunun kurulmasının bir 
açıklaması vardır, onun açıklanmasını bekliyorum.

Aynı zamanda, ihracatla ilgili birkaç şey söyleyeceğim. Türkiye ihracatı, 2010 yılında -grafiklere 
bakıldığı zaman- kilogram bazında 1,20 dolar gibi bir değerden 2014 yılında 1,59 dolara çıkmış. 
Fakat 2020 yılındaki ihracatın kilogram değerine baktığınız zaman da 1,09 dolara düşmüş. Biraz 
önce bir arkadaşımız söyledi; Türkiye’deki kur artışlarının, aslında Türkiye’de yapılan ihracatın birim 
değerlerinin karşı taraftaki alıcı tarafından iyi takip edilmesinden ve fiyat pazarlıklarına girilmesinden, 
sonuç itibarıyla da fiyatın düşürüldüğünden bahsetti; katılıyorum. Fakat asıl mesele, Türkiye’de 2018 
yılından itibaren bu sert düşüş yaşanıyor, ihracatın kilogram fiyatındaki sert düşüş 2018 yılından 
itibaren gelişiyor. 2018 yılında, biliyorsunuz, iki gün içinde yüzde 10 artı yüzde 10… Bu Rahip 
Brunson meselesinde ciddi anlamda paramız devalüe oldu ve fiyatlar oradan itibaren aşağı doğru 
geriledi. Tamam, düşük teknoloji ürünler ihraç ediyoruz, eyvallah ama bir başka sebebi de… Türkiye’de 
“Döviz yükseldiği zaman ihracat rakamlarımız artar.” tezini çürüten bir şey bu. Fiziki olarak belki 
artıyor olabilir, miktarsal olarak artıyor olabilir, parasal olarak da artıyor olabilir ama bakıyorsunuz, 
gelir olarak inanılmaz bir şekilde düşmüş; bu yoksullaştırıyor. Yani, bir şekilde büyümeye katkısı var 
ihracatın ama ülkeyi yoksullaştıran bir büyüme noktasına getiriyor.

Şimdi, bu kesintilerle ilgili biraz önce fikrimi söyledim. Tabii, sizlerden de kanun teklifini veren 
arkadaşlarımızın bununla ilgili mutlaka bir açıklama yapması gerektiğini düşünüyorum.

Aidatlarla ilgili biraz önce bir itiraz geldi, “Orada bir düzeltme yapacağız.” dediniz, onun da bir 
düzeltmesini ayrıca rica ediyorum. Bir arkadaşımız, mesela Şahin Tin arkadaşımız, aynı zamanda 
üretici, aynı zamanda ihracatçı, aynı zamanda sanayi odasına üye, aynı zamanda Türkiye İhracatçılar 
Meclisine aidat ödüyor; aynı zamanda kesintiler var, onları ödüyor; aynı zamanda da munzam aidatı 
ödüyor. Eğer bir de gıda işi yapıyorsanız ayrıca Ticaret Borsasına da böyle bir aidat ödüyorsunuz. Yani, 
burada bir adaletsizlik söz konusu, bunu Komisyon Başkanımız gayet iyi bilir. Burada bir adaletsizlik 
söz konusu, bunun düzeltilmesi lazım. Bu aidat meselesi, asgari ücretin 10 katı, 20 katı, 50 katı gibi… 
Biraz önce İYİ Parti vekilimiz söyledi, aynı görüşleri ben de paylaşıyorum.

“Yoksullaştıran büyüme” dedim. Bir ülkenin daha fazla üretip, daha yüksek hacimde ihracat 
gerçekleştirdiği, ancak dış ticaret hadleri bozulduğu için ihraç ürünü fiyatlarının azalması durumudur; 
bu da teknik anlamda izah etmem gereken bir şey.

Bir de burada, asgari ücretle ilgili -biraz önce vekillerimiz de söyledi- sadece kur artışının geniş 
kesimlere etkisini düşünerek yaklaşmak zorundayız. Yüksek kur ve fiyat artışları beklentileri bozar, 
belirsizlik ve istikrarsızlık artar, tahmin yapmak zorlaşır, büyük bir kesim fiyat artışlarına karşı gelirini 
korumayı başaramaz; asgari ücrette de gene aynı şekilde. Dolar bazında dünyanın neredeyse en düşük 
asgari ücretini veren ülkelerden bir tanesi durumuna geldik. Hatırlarsanız, 2000’li yılların başında “1 
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adam 1 dolar” sloganıyla Çin dünya pazarlarına çıktı. Yani “Bir adamın aylık geliri 30 dolar.” dedi ve 
sanayisini bu düşük işçilikle çok ciddi büyütmeye çalıştı. Şimdi, bizim durumumuz oraya doğru gidiyor 
arkadaşlar; bu, bir uyarı, bu şekilde algılayın. Bizim durumumuz oraya gidiyor. Şimdi, bugün Çin’de 
asgari ücret 2.200 yuanmış, dolar olarak bunun karşılığı 342 dolar. Türkiye’deki asgari ücret bugün, 
hesaplandığı zaman 304 dolara düşmüş. Ayrıca, bir de Suriyeli kayıt dışı çalıştırılanları bu hesabın 
içinde tutmuyorum; kayıt dışı çalışıyor, asgari ücretin yarısına çalışıyor, bu hesabın içinde yok. Sadece 
yuanla karşılaştırıldığı zaman, bizim asgari ücretimiz 304 dolar; Çin’de 342 dolar, bizde 304 dolar. Yani 
şimdi, ihracatı değerlendirirken, sanayi büyümemizi ve kendi büyümemizi değerlendirirken bunları göz 
önünde bulundurmamız gerekiyor. 

Ayrıca, önümüzdeki günlerde Asgari Ücret Tespit Komisyonu bir araya gelecek. Orada, inşallah, 
o Asgari Ücret Tespit Komisyonundaki iktidar tarafındaki temsilciler bu gerçeği, Türkiye’deki bu 
gerçekliği de göz ardı etmezler.

Benim şimdilik söyleyeceklerim bunlar.

Elinize sağlık, teşekkür ediyoruz Şahin Bey. 

İhracatımızın artması tabii ki hepimizin arzusu fakat bu söylediklerim de göz ardı edilmemeli.

Teşekkür ediyorum 

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Çetin Bey, teşekkür ediyoruz. Katkılarınız için teşekkür 
ediyoruz. Söylediklerinizden istifade ediyoruz hem teklif sahibi arkadaşlar hem… 

Şimdi, söz sırası Ahmet Bey’de. 

Buyurun Ahmet Bey. 

AHMET ÇOLAKOĞLU (Zonguldak) – Sayın Başkanım, değerli Komisyon üyelerimiz, kanun 
teklifini hazırlayan değerli milletvekillerimiz ve Bakanlığımızın değerli yetkilileri; öncelikli olarak 
hepinizi saygıyla selamlıyorum.

Sabah, Komisyon toplantısı öncesi, Komisyon Başkanımızın verdiği davete de çok çok teşekkür 
ediyorum. Buradaki ikramlar için de Osman Bey’e de ayrıyeten çok çok teşekkür ederim.

Öncelikli olarak, gerçekten, Komisyon olarak üretimin, istihdamın ve ihracatın ülkemiz için ne 
kadar önemli olduğu konusunda bir görüş birliği var. Bu toplantıların ve bu Komisyon çalışmalarının da 
bu bağlamda, inşallah, güzel neticeler alınarak, bu hedeflerimiz doğrultusunda, hep beraber, ülke olarak 
ilerlememize önemli bir katılım ve kazanım olduğunu özellikle düşünüyorum.

İhracatın ekonomideki büyüklüğünü ve devletin genişlemesi, sosyal anlamda genişlemesi için de 
önemli bir yapısının olduğunu hep beraber burada biliyoruz. Sanayi kuruluşlarımızda her üretim yapan 
sanayicimizin ihracat kervanına katılması için de devletimizin gerekli imkânları sağlaması konusunda 
da bu kanun tekliflerinin de önemli olduğunu düşünüyorum değerli arkadaşlar.

200 milyar dolarlık bir ihracattan bahsediyoruz. Evet, hedeflerimiz daha yukarıydı fakat dünyadaki 
gelişmeler sonucunda, özellikle son bir buçuk iki yıldır Covid salgını daralan dünya ekonomisinde 
bizleri bu rakamlarda tutmuştur. İnşallah, hedefimizin bu rakamların daha da üstüne çıkmak olduğunu 
hep beraber biliyoruz. 

“Ülke olarak ilerleme” diyorsak ihracata hep beraber önem vermemiz gerekiyor. İhracat Geliştirme 
AŞ’nin kurulması da önemli bir kazanım. Bu kazanımımızın da hep beraber altını doldurarak, gerekli 
çalışmaları yaparak da ihracatçılarımıza destekçi olmamız gerekiyor.

Serbest bölgelerdeki yatırımcıya ve yatırımlara sağlanan desteklerin ve teşviklerin de gerçekten 
ülkemizin ekonomisine bir katkı sağlayacağı düşüncesindeyiz.
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Kaçakçılıkla mücadele konusunda da teklifte bir madde var. Bu maddenin de inşallah, bu kaçak 
ürünlerin ve malların akıbeti konusunda da ben gerçekten verimli olacağını düşünüyorum.

Değerli Komisyon üyelerimiz, başka bir ülkede yaşıyoruz. Gerçekten, 2000 yılı ile 2001 yılından 
sonra bizler artık Türkiye olarak “Değişen Türkiye’de artık hiçbir şey eskisi gibi olmayacak.” sloganıyla 
yola çıktık. Evet, gerçekten artık başka bir Türkiye’de yaşamaya başladık. Dünyadaki -bunu aslında 
Mehmet Bey de söyledi, Komisyon üyemiz- fiyat artışlarının gerçekten sadece bizleri değil, bütün dünya 
ülkelerini de özellikle sanayi alanlarında etkilediğini de hep beraber biliyoruz. Bunu sadece kendimize 
ve ülkemize özgü bir olay olarak görmememiz gerekiyor. Tahsin Bey de aynı şekilde sanayici, iş adamı; 
o da biliyor ki dünyadaki bu rakamların nereden nereye geldiğini bizler de görüyoruz.

Kanunların hazırlanması konusunda özellikle şunu vurgulamak istiyorum: Bu teklifi hazırlayan 
milletvekillerimiz, ben inanıyorum ki Komisyondaki diğer parti milletvekillerimizle, sözcülerimizle, 
grup başkan vekillerimizle görüş alışverişinde bulunmuşlardır. Burada devamlı olarak “Görüşülmedi, 
konuşulmadı.” gibi ibareler kullanılıyor ama bu istişarelerin  yapıldığını ben biliyorum ve bununla 
beraber de bu kanun tekliflerinin kamu kurumlarındaki yetkililerle paylaşılmasında bir abeslik yoktur. 
Yanlış bir kanunu çıkarmaktansa istişareyi sıkı tutarak bizlerin bu kanunu en iyi şekilde çıkarması 
gerekiyor. Dört dörtlük olmayabilir yani biz bunu dört dörtlük yapamayabiliriz. Abdurrahman Başkan’ın 
dediği gibi, zamanı geldiği zaman, ihtiyaç duyulduğu zaman tekrar bunları yenileyerek yolumuza hep 
beraber devam ederiz. Bunu da her toplantıda burada, bu şekilde gündeme getirmenin doğru olmadığını 
düşünüyorum. İstişare ve geniş katılımlı bir kanunun çok verimli olabileceğini düşünüyorum ben. 
Tahsin Başkanım bunu özellikle vurgulamıştı.

Evet, bu kanunla oluşan desteklerin de adil, eşit bir şekilde bütün paydaşlara dağıtılmasının da 
önemli olacağını düşünüyorum ben “ihracatçılar” adı altında. 

Şunu da vurgulamak istiyorum: Müzeyyen Hanım, TOGG konusunda gerçekten çok iyi dilek 
ve temennilerde bulundunuz. Sizden sonra arkadaşlarımızla bir inceleme yaptık ne durumdayız diye 
TOGG konusunda. En son, fabrika inşaatımız bu şekilde. Burada 3.500-3.600 ton çelik montaj yapıldı, 
65.500 metreküp betonu döküldü, 8.900 ton da demir bağlantısı şu anda TOGG’un üretim tesislerinde 
gerçekleşmiş durumda. Hedefimiz belli. Bu bizim millî projemiz, ülke için gerçekten çok güzel bir 
proje dünyaya tanıtım anlamında. İnşallah 2022-2023 yıllarında, Zorlu’nun dediği gibi de 2024’te 
dünya yollarında inşallah yerli ve millî otomobilimizi de görmek en büyük hedefimiz.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – İnşallah Komisyon olarak TOGG’u bir ziyaret edeceğiz, 
orada daha detaylı bilgi de alırız.

Teşekkür ederiz.

AHMET ÇOLAKOĞLU (Zonguldak) – Vehbi Bey, evet, sektörün içindeyiz, doğru. Bazen bizler 
de ülkedeki dövizin yükselmesi, düşüşüyle alakalı fiyat tekliflerini yeniliyoruz; sizler de bu işin 
içindesiniz, hep beraber yeniliyoruz. 0,1 dolarlık bir ürünü 0,80’e de bağlantı yaptığımız oluyor zaman 
içinde değiştirerek ama bizler şunu da yaptık: Bazen 1 dolar olanı “1,20 olur artık.” diye söylediğimiz 
zamanlar da oldu yani bu, dünya piyasasının değişkenliğiyle alakalı, arz taleple alakalı ama -hiçbir 
sanayicimiz, üreticimiz de- eğer 0,80’i kurtarmıyorsa “Hayır.” demesini de bildik yani. Tamamen ticari 
olaylar aslında bunlar.

AHMET VEHBİ BAKIRLIOĞLU (Manisa) – Benim orada dikkat çekmek istediğim şey yani eğer 
gerçekten “Türk malı” algısı olmuş olsa belki bu teklif dahi gelmez yani demek istediğim, bahsetmek 
istediğim şey o.
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AHMET ÇOLAKOĞLU (Zonguldak) – Şimdi, işte, evet, bu yolda ilerliyoruz yani evet, dediğiniz 
gibi bu yolda ilerlememiz gerekiyor. İhracatçılarımız Türk malı, Türk ürünü, Türk kalitesi babında 
ilerlemeye… İnşallah hep beraber buna da yol açarak bu kanunlarla bizlerin bunu hep beraber 
başaracağımıza ben inanıyorum. 

Ayhan Bey, evet, gerçekten bu kurulacak İhracatı Geliştirme AŞ’nin denetimlere açık olduğunu 
düşünüyorum. Bu, arkadaşlarımızla yaptığımız istişare sonucu hem Bakanlık denetimi hem dış 
denetim hem diğer denetimlere açık; bunu da ilerleyen süreçlerde, maddeler geldikçe de paylaşırız diye 
düşünüyorum.

Ben özellikle bu kanun teklifini hazırlayan milletvekillerimize… Ve aslında bu teklif hazırlanırken 
bütün Komisyon sözcüleri ve başkan vekilleriyle görüşüldüğüne inanıyorum ben. İnşallah çok büyük 
boylu… Hem iyi niyetinizi hem geneline katıldığınızı belirttiniz.

Ben bu kanun metnimizin, teklifimizin inşallah hayırlı olmasını diliyorum, ihracat yapan bütün iş 
adamlarımızın inşallah ufuklarını ve yollarını ülke ekonomisi açısından açar diyorum.

Hepinize saygılar sunuyorum.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Ahmet Bey’e bu çok geniş kapsamlı ve kapsayıcı açıklamaları 
nedeniyle teşekkür ediyorum. 

Şimdi TİM Başkanımız Sayın İsmail Gülle aramızda, kendisine bu konuda bir söz vermek 
istiyorum. 

Buyurun İsmail Bey. 

TÜRKİYE İHRACATÇILAR MECLİSİ BAŞKANI İSMAİL GÜLLE – Sayın Başkanım, kıymetli 
vekillerimiz, kıymetli bürokratlarımız, kıymetli arkadaşlar; sizleri Türkiye İhracatçılar Meclisi adına 
saygıyla selamlıyorum. 

Bugün burada ihracatçı birlikleri ve TİM açısından son derece önem arz eden tarihî bir gündemle 
sizlerle beraber olmaktan büyük memnuniyet duyuyorum ve bir de bütün partilerimizin ihracata ve 
ihracat bilincine sahip çıkmasından dolayı ülke adına büyük bir memnuniyet duyduğumu ifade 
etmek istiyorum. Bu konuda bir ülke müreffeh bir noktaya gelecekse bunun ihracatla olacağında 
hepimiz hemfikiriz. Türkiye İhracatçılar Meclisi de bu amaçla kurulmuş. 2018 yılında 60 bin üyeyle 
devraldığımız bu kurumu 2021 yılında 100 bin üyeye ulaştırdık. Burada Türkiye’deki ihracat bilincinin 
artması, ihracata yönelim ve ihracattaki bu gelinen nokta son derece önemli. 

Malum, yaşadığımız bir pandemi dönemi var, pandemi döneminden sonra da sayın vekillerimin 
dile getirmiş olduğu sorunlar yaşandı, doğru. Navlunda sorunlar yaşandı ama şu andaki geldiği nokta 
Türkiye’yi -bugünkü navlun fiyatları- ihracatta avantajlı noktaya getirdi. Çünkü bizim büyük olan 
pazarlara olan yakınlığımız nedeniyle şu anda Çin’den temin edilen bir ürünün Avrupa’ya şeyinde bize 
yarı yarıya bir avantaj sağlıyor. 

Biraz önce gündeme getirildi, bunları da sizlerle paylaşmak istiyorum. Şu anda Türkiye’deki bütün 
sektörlerde… Yapımız hakkında da kısa bir bilgi vereyim. Biz 27 sektör yapılanması içerisindeyiz, 
bunun içerisinde hem sanayi hem de tarımla ilgili birliklerimiz var, bölgesel birliklerimiz var. 13 
ilde yapılanmış durumdayız ve hemen hemen bütün bu illerimiz ile etrafındaki illeri de kapsayacak 
şekilde Türkiye çapında bir temsil kabiliyetine sahibiz. O nedenle, şu anda Allah’a çok şük ediyoruz 
ki bu pandemiden sonraki süreçte -özellikle bunun altını çizmek durumundayım- bu işte bir kurumu 
temsil eden ihracat ailesi adına Türkiye’deki pandeminin en çok olduğu dönemde üretimi kesintiye 
uğratmamak, ihracatı kesintiye uğratmamak çok büyük bir karardı. O nedenle hepinize teşekkür 
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ediyoruz bu kararda, Sayın Cumhurbaşkanımızın bu kararında hepiniz arkasında durduğunuz için. Eğer 
o gün üretimimizi durdursaydık bugün farklı şeyleri konuşuyor olabilirdik. O nedenle hepinize teşekkür 
ediyoruz. Bu ülkemizin üretimine ve ihracatına…

Şimdi, kurumumuzun sizlere, Ayhan Hocama… Kurumumuz da asla, hiçbir zaman öyle şan, 
şöhret, şey olmak gelmez; biz burada gönüllülük esasına göre çalışıyoruz, en ufak bir şeyimiz yok. 
En önemli kriterimiz ihracatçı olmak, belli bir rakamın üzerinde ihracatçı olmak şartıyla bu görevlere 
geliyoruz. Yirmi küsur senedir bu camianın içerisindeyim, Sayın Başkanımızla önemli işler yaptık 
ülkemizin ihracatı adına. İnşallah sizlerle de bugün çok önemli bir icraatın arifesi içerisindeyiz. 

Buna niye gerek duyuyoruz? Küçük boyuttaki ihracat firmalarımız yani KOBİ’ler finansmana 
ulaşmakta sıkıntı yaşıyorlar. Bizim TİM olarak en büyük görevimiz, sahada olmak ve o ihracatçıların, 
kardeşlerimizin yoldaki tırından, gümrükteki sorunundan her aşamadaki finansmanına varana kadar 
sorunlarına yardımcı olmak. Görüyoruz ki burada en önemli sorunlardan bir tanesi de teminat 
üretememek. Yani gayrimenkulün olacak, gayrimenkulün olması da yetmiyor, bir de bunun belli 
bir değer bazında… Çünkü maalesef -bunu da çokça eleştiriyoruz- burada teminatların çok düşük 
gösterilmesi birdenbire ihracatçımızı finansman açısından kilitliyor. Şu anda da hepimizin malumu, 
ham madde fiyatlarında çok ciddi bir artış söz konusu, bu konuda da yoğun bir talep var yani şu anda 
belki altı aylık bir sipariş yoğunluğu içerisindeyiz. Bunu sağlamak adına, ihracatçılarımızı bir bankaya 
gidip, bir kefalet, bir teminat üretmekten kurtarıp elimizdeki yedek akçelerimiz ve sözünü ettiğiniz 
Türkiye Tanıtım Grubunun fonlarındaki paralardan oluşturacağımız bu garanti teminat sistemiyle, 
ihracatçılarımıza direkt EXIMBANK ve buradaki İhracatı Geliştirme AŞ üzerinden onayla Merkez 
Bankası kaynaklarını kullandırmak; amacımız bu. Buradaki ihracatçıyı 2 defa borçlandırıyoruz biz, 
sizler de biliyorsunuz Sayın Vekilim; bir gidiyor, teminat mektubu alıyor EXIMBANK’tan kredi 
kullanacaksa, o teminat mektubuyla geliyor, buradan bir para alıyor; bir paraya 2 defa borç üretiyorsunuz. 
Bu hem ülkemiz adına finansmanda çok ciddi bir rahatlık sağlayacak hem de firmalarımızın gerçek 
bilançolarında gerçek borç rakamlarını… 

İnşallah, niyetimiz halis ve temiz, amacımız buradaki ihracatçılarımıza kolaylık sağlamak. Biz, 
bir de burada elimizi taşın altına koyuyoruz, ihracatçıların elimizdeki fonları gene ihracatçıya kaynak 
olacak şekilde bir teminat oluşturuyoruz. Bu çerçevede, tamamen ihracatçının -kesintiler bazında- 
oradaki kesintilerini buraya aktaracak şekilde bir sistem oluşturuyoruz; buradaki amacımız bu. 

Türkiye Tanıtım Grubuyla ilgili sorularınız vardı. Türkiye Tanıtım Grubu, isminden dolayı biz 
bunun değiştirilmesiyle ilgili pek çok defa da talepte bulunduk. Türkiye Tanıtım Grubu çok iddialı, 
Türkiye’yi tanıtmak Turizm Bakanlığının işi; burada Türkiye’nin ihraç ürünlerini ve ihraç sektörlerini 
tanıtmak üzere kurulmuş bir kurum burası. Hatırlarsınız, Fındık Tanıtım Grubu vardı, Narenciye 
Tanıtım Grubu vardı, Makine Tanıtım Grubu vardı.

Volkan Bey, başka var mıydı? 
TİCARET BAKANLIĞI İHRACAT GENEL MÜDÜRÜ ÖZGÜR VOLKAN AĞAR – Unlu 

mamuller var. 
TÜRKİYE İHRACATÇILAR MECLİSİ BAŞKANI İSMAİL GÜLLE – Unlu mamuller gibi, 

hububat, bakliyat şeker gibi; bu tür tanıtım grupları, daha sonra Türkiye Tanıtım Grubu şemsiyesi 
içerisinde 2017’nin son aylarında kuruldu. Ondan sonraki süreçte de amacımız, buradaki 27 sektörün 
sektörel projelerini reklamcılarla, tanıtımcılarla bir araya getirip bu arkadaşlarımızın sektör projelerine 
destek olmaktı daha geliştirmek, daha güçlü ve daha etkili yapmak adına. İhracatçı –fonunu- getiriyor 
projeyi, projelerini biz tanıtıyoruz. Bu amaçla çalıştık elimizden geldiği kadar. Şu anda BBC’de 
Türkiye’nin ihraç ürünlerini oluşturan bir film dolanıyor. Ondan sonra, arkasından, şimdi, tarım 
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ürünlerimizi… Gazetelerde ilanlarımız çıkacak “Güvenilir liman Türkiye” diye; böyle bir projemiz var, 
bunları yapıyoruz. Sektörlerimizin kendilerinin daha iyi bildiği sektörel projelerini de onlar yapıyor, 
getiriyorlar, onlar da kendi projelerini… 

Buradaki “kısmen” ya da “tamamen” lafı… Tabii ki ben bunun, bu işin uzmanı değilim, buradaki 
kanun işleri sizlerin işi. Ama şu manada: Şu anda mevcutta giden işlerimiz var, projeleri var yani şu 
anda pek çok sektörün. Ondan sonra, şu anda Dubai’de Türkiye’yi, ülkemizi tanıtan Dubai EXPO’yla 
ilgili bir tanıtım çalışması yapıyoruz. Bütün sektörlerimiz orada tarım ürünlerinde sunumlarını 
yapacak, diğer sektörlerimiz ürünlerini tanıtacak, filmler göstereceğiz yani pek çok güzel organizasyon 
yapacağız. “Bu tür şeylerin harcamasından sonra kalan…” diye; o nasıl ifade edilir bilemem ama işin 
özeti budur. 

İhracat birim fiyatımız yılbaşından beri artıyor, çok teşekkür ederim. Bunun artması konusunda 
hepimiz hemfikiriz. Yani biz yılda milyonlarca ton -şu anda 150 milyon ton- ihraç ediyoruz. Bu rakamın 
milyon milyon ton üstüne koyarak gitmek de bir yoldur ama doğru yol değildir. Doğru yol nedir? 
Malın değerini 2 dolara çıkarmaktır. Almanya’nınki 3,5 dolardır, Çin’inki 1,7 dolardır, Türkiye’ninki 
şu anda, geçen açıkladığımız rakamla 1,25 dolardır. İnşallah, bu konjonktür ve Türkiye’nin bu 
pandemi dönemini iyi yönetmiş olması sebebiyle çok ciddi bir imkân yakaladık. Güvenilir liman; biraz 
önce onu da işte dünyadaki bütün basına, medyaya çıkarak, tedariki kısmadığımız için... Sizler de 
sahadasınız sayın vekillerim, hepiniz bu konuyu biliyorsunuz; fuarlara gidin yani insanlar çok ciddi bir 
talep karşılığı içerisinde, bütün kapasitelerini yoğun bir şekilde kullanıyorlar. Yeni yatırımlar, yeni iş 
geliştirmeler içerisindeler; bundan da memnun oluyoruz bu çerçevede. Amacımız; tabii ki hem miktar 
olarak artıralım hem de değer olarak artıralım.

Burada, yüksek teknoloji ürün ihracatımız 4’ler seviyesindedir. Amaç tabii bunu 5’e, 10’a 
çıkarmak. İnşallah, bu TOGG bunu sağlayacaktır, savunma sanayimiz bunu sağlayacaktır, elektrik 
elektronik bunu sağlayacaktır. Özellikle çelik sektörümüz bu yıl yüzde 150’ye yakın bir artış içerisinde. 
Elektronik sektörümüz yüzde 80 artış içerisinde. Mobilya da çok yoğun bir artış içerisinde, yüzde 40-50 
civarında. Bütün sektörlerimizde buna benzer iyi bir artış trendimiz var. Hedefimiz görüntü; inşallah 
220 milyar dolara doğru gidiyoruz. Allah nasip ederse… Biz her ay bir “cumhuriyet tarihi rekoru” diye 
açıklıyoruz, bunu açıklamaktan da büyük gurur duyuyoruz. Hakikaten büyük emekle, büyük özveriyle, 
Irak gibi, İran gibi, Suriye gibi ya da Türki Cumhuriyetler, Afrika gibi bankacılığın bile oturmadığı, 
finans sisteminin tam olmadığı yerlere bazı malları götürüp, oralardan o paraları getirip bu ülkelerde 
ihracat yapmak çok kolay ve mukaddes bir görev, çok güzel, anlamlı bir şey. O nedenle ihracata bugün 
sahip çıktığınızı görmüş olmaktan… Burada kendi adıma da bir şey çıkardım: TİM ve birliklerimizin 
faaliyetlerini belki tanıtmada eksiklik hissettim, bu bilgilendirmeyi sizlere fazlasıyla yapmamız lazım.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – İsmail Bey, araya girebilir miyim?

TÜRKİYE İHRACATÇILAR MECLİSİ BAŞKANI İSMAİL GÜLLE –Buyurun. 

Fazla uzattıysam özür dilerim.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Yok, yok.

Bu sabah Komisyon üyesi arkadaşlarımızla konuşmalarımızda sanayi, üretim ve ihracatla ilgili 
kuruluşlarla görüşme takvimi de ortaya koyduk. TİM olarak siz bizi İstanbul’da bir misafir edersiniz 
önümüzdeki günlerde.

TÜRKİYE İHRACATÇILAR MECLİSİ BAŞKANI İSMAİL GÜLLE – İnşallah.
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BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Hem Komisyonun faaliyetleriyle ilgili karşılıklı… Ve TİM’in 
bugüne kadarki çalışmaları, vizyonu, çerçevesi konusunda da bir bilgilendirme yaparsınız. Sanırım 
Komisyon üyelerimiz de bu konuda daha çok memnun olur. 

Siz sözünüzü tamamlayın, buyurun.

TÜRKİYE İHRACATÇILAR MECLİSİ BAŞKANI İSMAİL GÜLLE – Ben aldığım notlar 
çerçevesinde burada cevap vermeye çalıştım. 

Dağıtım… İhracatçımızın paraya ihtiyaç hissetmemesi, parayı ihtiyacı olduğu anda bulması; bu 
çok önemli bir şey. Yani çok önemli görevler yaptı, 2018’de çok ciddi bir finansal destek… Buradaki 
şu özelliği de özellikle söylemek istiyorum: Bu tamamen, ihracat yapan firmalarımızın kullanacağı da 
bir sistem olacak burada. Piyasadaki sadece ihracatçıyla, ihracat işinde uzmanlaşmış bir sistem olacak 
burası. EXIMBANK zaten bu konuda uzman, onlara da teşekkür ediyoruz yani ihracata verdikleri o 
destekler çok anlamlı ve çok önemli. Burada sistemi de bu şekilde, seri bir şekilde yapıp teminatsız, 
kimseye gitmeden, ihracatçının kendi bankasından, kendi kurumundan o imkânla kısa sürede 
bu finansmana kavuşması çok örnek bir şey olacak. İnanıyorum ki hepiniz de bunun mutluluğunu 
yaşayacaksınız, ihracatçılarınıza diyeceksiniz ki: “Sizlerle ilgili bugün Mecliste şöyle bir konu vardı, 
buna biz de olumlu oy verdik.” Zaten eleştirilerinizi ya da bu konudaki şeylerinizi de not aldık; bunların 
da hepsine saygı duyuyoruz. 

Bu konuda ben hepinize teşekkür ediyorum. Sizleri Türkiye İhracatçılar Meclisinde ağırlamaktan 
da büyük memnuniyet duyacağımı ifade ederek hepinize teşekkür ediyorum, saygılar sunuyorum.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – İsmail Bey’e TİM veçhesiyle hem kanun teklifimizin 
geneliyle ilgili hem de Türkiye’nin ihracatı ve TİM’in faaliyetleriyle ilgili kapsayıcı bilgiler nedeniyle 
teşekkür ediyorum.

Şimdi Tahsin Bey’in bir sorusu var.

Buyurun.

TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Sayın Başkan, hoş geldiniz.

Aynı zamanda sizin bir üyeniz olarak burada bulunuyorum. Siz seçilerek geliyorsunuz bildiğim 
kadarıyla, Türkiye’nin de önemli bir kuruluşunun başındasınız. Sizce, yüzde 95 sizin ortak olduğunuz 
bir şirketin yönetim kurulunu bürokratlara bırakmak ne kadar doğru? Yani bizlerin parasını; 
sanayicilerin, üreticilerin parasını bürokratlara teslim etmek ne kadar doğru? Bugün Yönetim Kurulu 
üyeliğine baktığım zaman sadece size 2 temsilci vermişler, diğerleri bürokratlar tarafından atanacak.

Bir de 17 Eylül 2021 tarihinde Merkez Bankası ihracat ve döviz kazandırıcı hizmetler reeskont 
kredisine ilişkin basın duyurusu yaptı, burada “İhracat ile ithalat arasındaki fark en az yüzde 10’dan 
fazla olmak şartıyla reeskont kredisi verilecek.” dedi. Sizden hiçbir ses duymadık muhalefet olarak. 
Yani sizce bu doğru muydu?

Teşekkür ediyorum.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Çetin Bey, buyurun.

ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) – Teşekkür ederim Başkanım.

İhracatçılar Meclisi Başkanına da ayrıca açıklamaları için teşekkür ediyorum.

Şimdi, şirketin ana sözleşmesini okudum, İhracatı Geliştirme Anonim Şirketinin amaç ve 
konusunda “Yurt içi ve yurt dışında uygulanan ya da ülkemiz koşullarına uygun yeni geliştirilecek kredi 
garanti ve kefalet uygulamaları yoluyla mal ve hizmet ihraç edenlerin her türlü finansman ihtiyaçlarının 
giderilmesine katkı sağlamak…” diye devam ediyor. Burada benim dikkatimi çeken, bu, birinci 
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paragrafın sonuna eklenmiş: “…her türlü finansmana erişim imkânlarını genişletmek, desteklemek ve 
kolaylaştırmak amacıyla kredi değerliliği ve finansmana erişim bakımından teminat, mali veriler, moral 
değerler ve/veya sermaye yetersizliği içinde olan ihracatçı -çok güzel- ya da ihracat potansiyeli olan 
gerçek kişi veya tüzel kişiler lehine münhasıran ihracat kredileri için kefalet vermek üzere…” Yani 
şu demek: İhracat hiç bugüne kadar… Biraz önce siz söylediğiniz için bunu soruyorum, şirket ana 
sözleşmesinden alıyorum. Bugüne kadar hiç ihracat yapmamış ya da yeni bir şirket kurmuş, “Benim 
niyetim ihracat yapmak.” demiş, gelmiş şirkete başvurmuş, “Bana kefil olur musunuz?” demiş ve bu 
maddeye dayanarak da şirket kefaleti vermiş. Daha yeni kurulmuş şirket, ihracat yapıp yapmayacağı 
belli değil. Şirketin amaç ve konusunda diyor ki: “…ihracat potansiyeli olan gerçek kişi veya…” 
Şimdi, bu çok muğlak, ucu açık. Burada, ihracatçılardan alınan fonların bir şekilde -iyi niyeti bir tarafa 
bırakıyorum- kötü niyetli insanlara kefalet verilmesi söz konusu olabilir, bunun bir denetim yolu yok. 
Yani buradaki bu muğlaklığın ana gerekçesi nedir? Bu, buradan kaldırılırsa aslında siz de çalışma 
prensiplerinizi çok rahatlıkla sürdürebilirsiniz yani ben size bunu ifade etmek istedim. 

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Çetin Bey’e teşekkür ediyorum.
Şimdi, Ayhan Bey’e söz veriyorum.
Buyurun Ayhan Bey.
AYHAN ALTINTAŞ (Ankara) – Öncelikle, Değerli Başkanımıza açıklamaları için çok teşekkür 

ediyorum ve inşallah, gayretlerinin bundan sonra artarak devam etmesini diliyorum.
Dubai EXPO’dan bahsettiniz. Benim oğlum da Dubai’de yaşıyor, geçen hafta sonu Dubai 

EXPO’ya gitmiş, “Türkiye pavyonu yoktu.” dedi. Bütün ülkelerin varmış, Türkiye pavyonu olacak mı, 
onu sormak istedim. 

Sağ olun.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Herhâlde İsmail Bey’e başka sorusu olan vekilimiz yok.
İsmail Bey, buyurun.
TÜRKİYE İHRACATÇILAR MECLİSİ BAŞKANI İSMAİL GÜLLE – Önce Ayhan Hocamın 

sorusundan başlayayım. Tabii, Dubai’de çok... Şimdi, size de filmini de gönderiyor... Dubai, fuar 
tanıtımında Türkiye’yi ana şeye oturtmuş; Türk bayrağıyla tanıtan, sosyal medyada dönen bir şey 
yapmış. Türkiye olarak katılıyoruz ve inşallah, orada... Şimdi, sizlerde de... Hani, biz de çok heyecanla, 
böyle bazı güzel projeler yapıyoruz; güzel bir tanıtım yapacağız ve burada, hem oradaki şeyde... Bizim 
orada da bir “pavilion”umuz var; orada inşallah bunu yapacağız, vesile olur, sizleri de orada görürsek 
biz de tabii memnun oluruz.

Diğer taraftan, tabii, Çetin Bey’in bu şirket ana sözleşmesindeki bu şey... Tabii, aslına bakarsanız, 
bizim işimiz tamamen ihracata yönelik. Şimdi, buradaki en önemli konu, her toplantıda sizlerin de 
şey yaptığı “Para kullanamıyoruz, para bulamıyoruz.” sorununun arkasında yatan buydu. Kabul etmek 
lazım yani küçüklerin teminat üretmeden finansmana ulaşmasında çok büyük sıkıntı var. Burada, 
bizim ihracatımızın da büyük çoğunluğunu KOBİ’ler oluşturuyor. Bu KOBİ’lerin finansmanındaki en 
önemli şey de bir teminat mektubu bırakmaktır. Yani “EXIMBANK niye tercih ediliyor?” belki burada 
sorulardan birisi de bu da olabilirdi. EXIMBANK’ın kaynakları, normal olarak piyasa kredilerinin 
neredeyse yarıya yakın kısmında yani çok avantajlı, gerçek bir ihracat şeyi, Merkez Bankası kaynakları 
da aynı şekilde. Bu açıdan, buna ulaşmak bir ihracatçı için çok şeyi ifade ediyor yani o nedenle bunun 
sağlanması önemli.
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İkinci taraftan, yani birisi hani kalabalığın içine karışıp kötü niyetli olabilir mi? Belki burada Sayın 
Bakanım söyleyecektir şeyde de... Biliyorsunuz, bizim bir KGF kullandırıldı, çok da önemli bir tutardı. 
Buradaki rakam, oradaki batak oranı ne kadardı? Yüzde 4 civarında mıydı, 4’ün altında mıydı? Ama 
ihracattaki geri dönmeyen, ödenmeyen kredi oranı yüzde 0,6 yani binde 6, pardon, binde 6; zaten yüzde 
0,6 deyince o da aynı yere geliyor, binde 6; ondan sonra... 

Tabii, bu çok düşük bir oran ama diğer taraftan biz iki şeyi geliştirmeye çalışıyoruz Sayın Vekilim. 
Bir, kadınları iş gücüne yani ihracata katmaya çalışmak. Kadınların güçlü olmasına, kadınların üretici 
olmasına, kadınların ihracatçı olmasına çok önem veriyoruz. Gelir gelmez de Kadın Konseyimizi kurduk 
ve onlar Türkiye çapında çok ciddi -örneklerle onları cesaretlendirerek- projeler üretiyorlar. Bizim 
elimizde zaten bir girişimcilik sistemi var, şimdi bir de gençler var, bir “Genç TİM”  yapılanmasına 
gittik, amacımız da bunu artırmak. Bunu şunun için anlatıyorum: Yani buradaki amacımız, proje sahibi 
olup finansmana ulaşabilmenin de şeyi olması lazım. Yani ben, insan beyanının çok önemli olmasını 
ve insan beyanının mutlaka karşılık bulması gerektiği kanaatindeyim. Yani beyan etmek çok önemli bir 
şey; özgür, hür iradenle “Ben bunu alıyorum.” deyip de bir karşılık bulması önemli. O yüzden gönül 
ister ki bu ve bunun gibi uygulamalar genişlesin. Yani burada her proje sahibi de… Daha doğmadan 
bir projeyi öldürmek de yazık olur çünkü bu gençlerde özellikle bu durum söz konusu. Onlarda çok 
büyük heyecan var, çok büyük istek var, çok büyük şey var. Onları da heyetlere götürüyoruz, ülkelere, 
fuarlara götürüyoruz.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Sayın Başkan, bazı bilgileri ziyaretimize sakla lütfen.
TÜRKİYE İHRACATÇILAR MECLİSİ BAŞKANI İSMAİL GÜLLE – Evet, yani…
ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) – Tam olarak ben cevabı alamadığım için bir daha soracağım.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Bir daha mı soracaksın?
ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) – “İhracat potansiyeli olan…” çok muğlak.
 TÜRKİYE İHRACATÇILAR MECLİSİ BAŞKANI İSMAİL GÜLLE – Evet…
ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) – Yani “Başka alanlarda da benim ihracat potansiyelim var, 

ben bu kefaletten faydalanmak istiyorum.” diyenlerin önünü açıyorsunuz. Beyan etmiş olabilir…
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Yani hiç ihracatı… Çetin Bey, “Hiç ihracatı olmadan 

başvurana bu anlamda teminat verecek misiniz?” mi soru?
ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) – Evet, yani çok açık zaten bu soru.
FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Başkan bunu net olarak söyledi zaten “Beyan esastır.” dedi. Biz 

beyana…
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Yalnız, beyan esas da ihracatı olmayana verebilecek misiniz? 

O, kritik bir şey.
TÜRKİYE İHRACATÇILAR MECLİSİ BAŞKANI İSMAİL GÜLLE – Yani şu manada, ben 

konuyu şöyle anladım: İhracat yapma şartıyla bir kredi gibi anladığım için öyle verdim cevabını, yoksa 
o muğlaklık, buradaki Meclisin…

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Başkanım, isterseniz teknik olarak EXIMBANK Genel 
Müdürümüzden ve Bakan Yardımcımızdan bir açıklama alalım.

Tuna Bey, buyurun.
TİCARET BAKAN YARDIMCISI RIZA TUNA TURAGAY – Sayın Başkanım, teşekkür 

ediyorum.
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Sayın Vekilimin sorduğu soruya kısaca cevap vermeye çalışayım. Sonuç itibarıyla, ihracat 
potansiyeli olan herkese tabii ki verilmeyecek. Yani sonuçta, bakıldığında esas sözleşmeden 
bahsediyoruz zaten, şu anda kanun metninden bahsetmiyoruz, kanun teklifi metninden. 

ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) – Ana sözleşmeden bahsediyoruz.
TİCARET BAKAN YARDIMCISI RIZA TUNA TURAGAY – Ana sözleşmeden bahsediyoruz. 

Ana sözleşmede onun yer almasının nedeni şu: Biz, bir kere, EXIMBANK olarak da kredi 
kullandırdığımız zaman şuna bakıyoruz: Zaten bir mali yıl önce kurulması gerekiyor şirketin, bir şekilde 
bize sözleşmeyi getirmesi gerekiyor, satış sözleşmesini, “proforma” faturayı getirmesi gerekiyor. Yani 
lütfen bu konuda şöyle bir kaygıya düşmeyin: Herkes gelip de bize “Benim ihracat potansiyelim var, 
bana kredi kullandırın.” talebinde bulunabilir. Ama burada, bizim esas itibarıyla üzerinde durduğumuz 
konular, bu yapılandırmada, EXIMBANK’ın risk derecelendirme sistemi devam edecek. Yeni kurulacak 
şirkette de kredi kayıt bürosundan alınacak bilgileri de içerecek bir risk değerlendirme sistemi olacak. 
Dolayısıyla, burada yapılmaya çalışılan şey, bugün itibarıyla kredi riski taşıyan bir şirket teminatsız, 
kefalet sisteminden gene yararlanamayacak ama buradaki temel nokta -çok hızlıca toparlıyorum- şu: 
Bugün EXIMBANK kredilerinden yararlanan firma sayısı 13 binlerin üzerinde, 13 bin-14 bin arasında. 
Bu firmaların sayı bazında yüzde 75’ini KOBİ’ler oluşturuyor. 13-14 bin tane firma yararlanıyor 
EXIMBANK kredilerinden ve sayısal açıdan baktığımız zaman, bunların yüzde 75,6’sı KOBİ’lerden 
oluşuyor. Ama kredilere değer bazında baktığımız zaman, KOBİ’lerin toplam krediler içerisinde aldığı 
pay yüzde 15. Yüzde 15 olduğu için burada da temel nokta ve temel sorun, aslında finansmana erişim 
konusunda KOBİ’lerin yaşadığı sıkıntılar. Sayın vekillerimizin öncülüğünde, sizlerin onayıyla -tabii 
ki- bu sistem getirilerek Sayın Başkanımızın da belirttiği gibi finansmanın -demeyeyim de- aslında 
teminatın kendi içerisinde kurulacak bir sistemle bir şekilde ihracatçıların kendi kendilerini finanse 
etmelerini sağlamak. Bir şey daha söyleyeyim: Bunun sonucunda, herhangi bir şekilde özel bir kredi 
hacmi yaratılmıyor. Zaten EXIMBANK, bugün itibarıyla yaklaşık 28 milyar dolarlık bir kredi hacmine 
ulaşmış durumda. Bu 28 milyar dolarlık kredi hacminin yüzde 57’sini yüzde 60’ını reeskont kredileri 
oluşturuyor. Bunların hepsinde de teminat mektubu istiyoruz. Dolayısıyla, bu sistem kurulduktan 
sonraki bizim amacımız, teminat mektubu istenip de bazı firmaların ulaşamadığı finansmana erişime 
kefalet sistemiyle ulaşılması.

Son bir şey daha anlatacağım eğer müsaade ederseniz. “KGF varken niye böyle bir şeye gerek 
duyuluyor?” Öyle bir soru da gelmişti.

ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) – Evet, ben sordum.
TİCARET BAKAN YARDIMCISI RIZA TUNA TURAGAY – Onu da kısaca arz etmeye 

çalışayım. KGF toplam 539 milyar TL’lik krediye kefalet sağladı; 539 milyar TL’lik kredinin 55,2 
milyar TL’lik kısmını ihracat kredileri oluşturdu, bu da yüzde 10’una tekabül ediyor; 55,2 milyar 
TL’nin yüzde 19’luk kısmı ise EXIMBANK tarafından kullandırılan KGF teminatlı krediler oldu. 
EXIMBANK’ın Türkiye’deki ihracat kredileri içerisindeki payı ise toplam yüzde 51,7 civarında. Bu 
pay 2011’lerde yüzde 16 civarındaydı. Dolayısıyla, EXIMBANK burada çok önemli bir rol oynuyor. 
Bu kurulacak olan şirket ya da kurulan şirket, kesinlikle KGF’ye alternatif bir şirket değil, KGF’nin 
oynadığı rol zaten ortada ve Türkiye ekonomisi açısından taşıdığı önem de ortada. Bu, onu tamamlayıcı 
bir fonksiyon ifa edecek ve ihracatçı birliklerimizin, ihracatçılarımızın kendi oluşturduğu kaynakların 
kendilerinin finansmanında kullanılması sağlanacak. 
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Bir rakam daha vereyim. Şu anda dünya genelinde 100 ülkede 2.250 tane bu Kredi Garanti Fonuna 
benzer fon var. Dolayısıyla, bu fonların artıyor olması kötü bir şey değil; bu fonların artıyor olması, 
aslında sistemin etkin bir şekilde çalışmasına da hizmet edecek bir gelişme olacak. Yani finansmanda 
derinlik sağlıyor. 

Bir şey daha söyleyeyim: 1’e 10 sağlıyor yani  siz teminatı koyduğunuz zaman, bunun 10 katı 
kadar kredi kullandırma imkânına ulaşmış oluyorsunuz. Burada, sistemde kefalet de olacağı için, 
dolayısıyla bunun bir çarpan etkisi de olacak ve sağladığınız her kredi de aslında baktığınızda, 1 birim 
kredi, yapılan uluslararası çalışmalarda, 1,5 birim ihracat anlamına geliyor. Dolayısıyla, bu açıdan da 
önemli olduğuna inanıyoruz.

Teşekkür ediyorum.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Teşekkür ediyorum Bakan Yardımcımıza.
ÇETİN OSMAN BUDAK (Antalya) – Müsaade edin, bir cümleyle ben bir soru soracağım, bir 

cümle. Tam anlaşılmalı.
Şimdi, bu muğlaklığı gene tam izah ettiğinizi söyleyemem. Yani burada tamamen güvene dayalı 

bir şey kurmuyorsunuz. Neyse yani ona dikkatinizi çektim. 
Kredi Garanti Fonuyla mukayese de kötü bir şey olduğu için söylemedim. Bir örnek de vermiştim 

orada. Yanılmıyorsam, 2019 yılında böyle bir kredi ihracatçılara tahsis edildi, 20 milyarlık bir krediydi             
sonra pandemiyle ilgili bir kredi daha tahsis edildi ve bunlar, bu krediler kullanılamadı sizin söylediğiniz 
sebeplerle. O yüzden, bir kefaletle bunların hafifletilmesini tabii ki destekliyoruz fakat orada sizin 
söylediğiniz 1’e 1 teminat mektubu, hatta yüzde 15 fazlasıyla teminat mektubunun alınması, küçük 
ve orta ölçekli işletmelerin EXIMBANK kredilerine erişimini engellemişti. Onun için destekliyoruz 
zaten yani orada buna bir itirazımız yok. Eğer teminat mektubuyla bu kredilerde, bu kefalet sistemi 
kurulduktan sonra hâlâ bu zorlanılırsa bu kredilere de küçük ve orta ölçekliler ulaşamaz yani onun 
için buradaki kanun düzenlemesinin içinde bizim… Zaten kanun teklifinin başında arkadaşlarımız da 
söyledi; destekliyoruz fakat bunlara da dikkatinizi çekmek istiyoruz. 

Yani oradaki muğlaklığa bir daha dikkatinizi çekerek sözlerime son veriyorum.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Teşekkür ediyorum.
Şimdi, müsaadenizle, bu konuda EXIMBANK Genel Müdürümüzün ekleyeceği bir şey var mı?
EXIMBANK GENEL MÜDÜRÜ ALİ GÜNEY – Sayın Başkanım, çok kısa olarak; geçmiş 

dönemdeki KGF kullanımıyla ilgili bir açıklama yapmak isterim. 
Tabii, pandemi etkisinde bildiğiniz gibi KGF birçok paket açıkladı, ondan sonra sektörde de ciddi 

anlamda bu kaynaklar kullanıldı yani arzın çok olduğu bir dönemdi. Ondan sonra EXIMBANK’ın lehine 
açıklanan paketin kullandırılma koşulları… Daha doğrusu biz orada kaynak olarak Merkez Bankası 
TL reeskont kredilerini kullanıyorduk. Nasıl, şu anda işaret etmiş olduğunuz gibi, Merkez Bankası 
reeskont kredisi uygulamalarında yeni şartlar getirmişti, TL reeskont kredilerindeki uygulamada da 
çok ciddi şartlar vardı; neydi bu şartlar? Bir tanesi, Türk lirası cinsi yapılan harcamalarda karşı tarafa 
ödeme zorunluluğu vardı belgeye dayalı olarak. Asıl en önemlisi, kredinin kullanıldığı süre boyunca, 
en başta, kullandırıldığı andaki çalışan sayısının korunması şartı vardı. Dolayısıyla, ihracatçılar bu 
şartları yerine getirememekten çekindikleri için bu kredi kullanımına talep az oldu ama biz burada 8 
milyar TL’sini kullandırdık bunun, onu söyleyeyim yani 20’lik paketin 8 milyar TL’sini kullandırdık 
ama talep oluşmadı ihracatçılardan çünkü hem çok fazla kredi arzı vardı diğer bankalar tarafından 
hem de bizim bu kredi paketinin şartları gerçekten ihracatçı firmaları zorlayacak nitelikte olduğu için 
böyle bir gerçekleşme oldu ama biz burada yeni yapıda buna artık süreklilik arz eden bir kefalet sistemi 
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getiriyoruz. Tabii ki tamamen teminat mektubundan geçmeyeceğiz ama özellikle teminat mektubu 
getiremeyen KOBİ’lerin bu kefalet sistemiyle, ucuz olan, görece olarak piyasaya göre çok ucuz olan 
Merkez Bankası reeskont kaynaklarına ulaşımını sağlamaya çalışıyoruz, amacımız bu. 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Genel Müdürümüze teşekkür ediyorum. 
Tahsin Bey’in sorularıyla ilgili Başkanımızdan bir açıklama alalım.
Buyurun.
TÜRKİYE İHRACATÇILAR MECLİSİ BAŞKANI İSMAİL GÜLLE - Sayın Vekilimin iki tane 

sorusu vardı. Şimdi, buradaki şirketi hızlı hareket etmek adına kullandık, bir an evvel şey yapalım diye, 
eksik olmayın, bu süreci de çünkü… Yani önemli bir süreç götürüyoruz, paraya da ihtiyaç var, o nedenle 
bir an evvel bu işi hızlandırmak adına hemen, hızlı şekilde kurduk. Buradaki 6 olarak gözüken, kurucu 
değil, ana sözleşmesindeki kurucu 9 kişi olacak. 9 kişinin 4 kişisi birliklerden olacak, 4 kişisi kamudan 
olacak ve 1 de Genel Müdür olacak. Doğal olarak yani burada bir kamu kuruluşu kurmuyoruz, aksine 
yönetiminde aktif olan bir kurul oluşturuyoruz. 

TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Genel Müdürü kim atayacak?
TÜRKİYE İHRACATÇILAR MECLİSİ BAŞKANI İSMAİL GÜLLE – Genel Müdürü biz 

atıyoruz, Yönetim Kurulu yani. 
ŞAHİN TİN (Denizli) – Yönetim Kurulu Tahsin Bey. 
TÜRKİYE İHRACATÇILAR MECLİSİ BAŞKANI İSMAİL GÜLLE – Yani o açıdan bunun da 

sağlıklı bir yapı olduğu kanaatindeyim. Eğer orada bir görüşünüz varsa onu da dinlemek isteriz tabii ki. 
Yani burada Merkez Bankası reeskontlarıyla ilgili süreçte, burada ihracat olması tabii ki çok 

önemli bir şey ama ihracatçıların… Bu daha fazlaydı, 1’e 1,5’di; 1’e 10’la kullanılmasında çok 
fazla bir şey yok; mühim olan EXIMBANK kaynaklarının tamamen ihracata yönelik kullandırılması 
amacıyla yönlendirildiği… Biz bu konuda zaten Merkez Bankasıyla direkt de temastayız. Ha, burada 
EXIMBANK da bu şarttan muaf yani. 

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Teşekkür ediyoruz. 
Şimdi, Komisyonumuz salonunda bulunup söz isteyen kurum temsilcimiz var mı? Yok. 
Şimdi, teklif üzerinde imzası bulunan ve Şahin Bey’le birlikte teklife bir, artı, bir olarak imza atan 

Fuat Köktaş Bey’e söz veriyorum. 
Buyurun.
FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Çok Değerli Başkanım, çok Değerli Komisyonumuzun üyeleri, 

Sayın Bakan Yardımcımız, çok Değerli TİM Başkanımız ve Yardımcıları, EXIMBANK ve çok değerli 
bürokratlarımız, hepinizi bu kanun teklifi vesilesiyle saygıyla selamlıyorum.

Tabii, bu kanun teklifinin hazırlanmasında tarafların hepsinden görüş alınmaya ve bu kanun 
teklifinin içerisine dercedilmeye çalışıldı. Kanunlar ihtiyaçlardan doğan kanunlar, Covid döneminde 
biz birçok kanun üzerinde mecburi düzenlemeler yaptık, şartlar bunları getirdiği için; sağlık alanında 
yaptık, Vergi Usul Kanunu’nda yaptık, teknoloji bölgeleri, sanayi alanında kanun değişiklikleri yaptık; 
bu kanun teklifi de bu ihtiyaçlardan doğan bir teklif oldu. Şartlar bizi bu noktada olumluya taşıdı. Bütün 
konuşmacıların ifade etmiş olduğu gibi, Covid döneminde Türkiye’nin bulunmuş olduğu jeopolitik 
ve coğrafi durumundan dolayı tedarik zincirinin aksatılmaması, kesintiye, akamete uğratılmaması 
ve pazara çok yakın bir bölge olmasından dolayı birtakım ihtiyaçlar da ortaya çıktı, bununla paralel 
ihracatımız vesairemiz artmaya başladı ki bu arada finansa da ihtiyaç duyuldu. Finansa duyulan  bu 
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ihtiyaca yönelik Türkiye İhracatçılar Meclisi (TİM) ve İhracatçılar Birliğinin elindeki kaynaklar nasıl 
ekonomiye, ihracatçıya kullandırılır, bunun alt yapısı yapıldı ve bu kanun, bu minvalde önümüze geldi. 
Bu kanunun içerisinde itirazlar var. Özellikle düzeltilmeye çalışıldı bu binde 3 oranı, on binde 3‘tür, 
bunun özellikle düzeltilmesini istiyoruz. “20 katı” denilen olayda itirazlar var, “Niye 20 katına kadar 
artırılıyor?” diye bir itiraz geliyor. Şimdi, arkadaşlar, bir hizmet sektörü var, hizmet satıyor -buna Türk 
Hava Yollarını koyabiliriz, müteahhitleri koyabiliriz, yazılım şirketlerini koyabiliriz vesaire, bunlar 
hizmet satıyorlar- bir emtia satmıyorlar; bir tarafta da emtia satanlar var, işte orada “on binde 3” diyoruz, 
öbür tarafta da “20 katına kadar çıkarılır.” diyoruz ama takdir tamamen bu kurulun alacağı karardır, bunu 
yüzde 5’te de bırakabilir, yüzde 10’a da çıkarabilir, yüzde 20’ye kadar da çıkarabilir. Buradaki oran, 
onların kârları ile diğer emtia satanların kârları arasında farklılık olduğu için özellikle bu yasaya bu 
şekilde dercedilmiştir. Bunun başka bir manası ve anlamı yoktur. Buradaki kurulan İhracatı Geliştirme 
AŞ’nin kurulma amacının temelinde, herkesin ifade ettiği gibi, KOBİ’ler başta olmak üzere, ihracat 
için finansmana ulaşamayan firmalara kefalet vermek ve bunlara Merkez Bankası reeskont kredilerini 
kullandırmak maksadıyla yapılmıştır. Burada bazı arkadaşlarımızın, özellikle Ayhan Hoca’mın da 
vurgu yaptıkları “kilogram” fiyatlarındaki şey... Hatırlarsanız, biz, burada -yine teklif sahibi olduğum 
için söylüyorum- Teknoloji Geliştirme Bölgeleri Kanunu’nu bu amaçla çıkarmıştık. 

İhracatı etkileyen birçok parametre var, bunlar ayrı bakanlıklarla konuşlandırılmış, bu Ticaret 
Bakanlığında konuşlandırılmış, bunların hepsi konuşulması gereken konulardır ama bunu da 
zannediyorum, bir OSB’ler Kanunu da önümüze gelecek, orada özellikle bu teknoloji ürünlerindeki 
artışları vesaireleri mutlaka ve mutlaka konuşacağız. Bunun dışında bu kanunu biz KGF’ye alternatif bir 
kanun olarak düşünmüyoruz, tamamen ihracatçının parasının tekrar kefaletle ihracatçıya kullandırılması 
anlamında düşünüyoruz. Kanuna bütün arkadaşların, özellikle ihracatı destekleyeceği için iyi niyetle 
baktıklarını ve destek vereceklerini görüyoruz. İnşallah, maddelerine de geçtiğimizde hem itirazlarımız 
orada da ayrıntılı olarak dile getirilecek hem de oy birliğiyle bu kanunu buradan geçirip Türkiye Büyük 
Millet Meclisi’nde de yasalaştırmayı ümit ediyorum. 

Ben hepinize desteklerinizden dolayı teşekkür ediyorum.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ –  Fuat Bey teşekkür ediyorum.
Şahin Bey, söz istediniz değil mi? 
ŞAHİN TİN (Denizli) – Evet, sorular…
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Tamam. İstirhamımız şu: Soruların çoğu  da cevaplandı, 

tekrara girmeden, kısa ve öz, sadece açıkta kalan hususlara girerseniz memnun olurum. 
Teşekkür ederim. 
Buyurun Şahin Bey.
ŞAHİN TİN (Denizli) – Evet, teşekkür ederim.
Öncelikle, şu ana kadar baktığımızda, bütün Komisyon üyelerimiz,  diğer milletvekili 

arkadaşlarımız, muhalefet milletvekili arkadaşlarımız da aslında hepimiz aynı iyi niyet içinde bu 
kanunda eksik ya da hatalar olmaması adına öneriler ve eleştirileri aldık. Bu anlamda baktığımızda, 
hem iş dünyasından hem de ihracat dünyasından olan gerek burada Tahsin Bey olsun, Osman Bey 
olsun, Tacettin Bey olsun gerekse de Abdurrahman Başkan, Semra Hanım ve Ahmet Bey olsun, evet, iş 
dünyasından gelen yine TİM Başkanımız İsmail Bey, işte, Başaran Bey burada yani piyasada, sahada 
ekonomik anlamda sıkıntı çeken, üretim yapıp ya da ihracatında sorunlar yaşanan noktalar üzerine 
bir kanun çalışması ve bunun da düzeltici bir etkisi var. Dolayısıyla birçok vekilimizin, baktığımızda, 
bu anlamda katkılarının olduğunu hep beraber gördük. Sadece Tahsin Bey’in kanun düzenlenmesi 



37 

20 . 10 . 2021 T: 3 O: 1

şeklindeki konuyu biz her Komisyona geldiğinde zaten burada tartışıyoruz, bu konuda da gerek Ahmet 
Bey, Zonguldak Vekilimiz, gerek Semra Hanım, bu anlamda, Mehmet Erdoğan Vekillerimiz… Grup 
adına da gerekli açıklamaları da yaptım ama ona girmek istemiyorum o anlamda. Ama bu tabii ki 
tartışılan bir konu,  sonuçta kanunu getiren tabii kanuna oy veriyor, verecektir de, milletvekili olarak 
bunu da yapmak zorundayız. Ama aynı zamanda da ben şuna inanıyorum: İnanın bu kanun teklifinde 
Tahsin Bey, hani üretici ya da ihracatçı bir kişi olarak da bunun hem kamu alanında istişare yapılarak 
-işte, bürokratlar- hem STK’ler, odalar anlamında, TİM gibi ya da TİM Meclisiyle bunun araştırılıp 
onlardan alınan öneriler hem de milletvekili olarak da bize gelen bu konularla beraberce ortak çalıştık. 
Komisyon Başkanımız burada,  üç gündür toplantı yapıyoruz, sağ olsun Ziya Başkanımız çok güzel bir 
örnekleme göstererek hem Grup Başkan Vekilleriyle görüşme yaptık hem sözcülerle görüşme yaptık, 
sizlerle, bunları anlattık.

Tabii ki bu süreç yeterli olmayabilir diye bazı sıkıntılar da dile getiriliyordu ama ben bu kanunun 
çok verimli ve sağlıklı olduğu düşüncesindeyim.

Kısacası, Yasin Öztürk Bey kanunun gayet doğru, uygun olduğunu sadece aidat ve giriş aidatlarıyla 
ilgili bir orandan şikâyetçi oldu ama onun açıklaması geldi zaten.

Ali Kenanoğlu Bey’le ilgili biraz önce girmiştik -onun da talebi- kaynakların doğru yerde, doğru 
şekilde kullanımın ve denetlenmesiyle ilgili tereddütlerinin olduğu, bunun da zaten denetlenebilir ve 
profesyonel bir yönetimle olacağıyla ilgili konuyu da dile getirmiş olduk. Burada maaş yok, huzur 
hakkı var; onu da buradan belirtmek istiyorum.

Başkanım, değil mi, yanlış söylemiyorum. O şekilde.
TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Ne kadar?
ŞAHİN TİN (Denizli) – Huzur hakkı mı?
TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Evet.
ŞAHİN TİN (Denizli) – Vallahi ben yönetimde olmadığım için bilmiyorum, almadım hiç.
TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Bir liste yapıldı mı?
TİCARET BAKAN YARDIMCISI RIZA TUNA TURAGAY – Yok, yok, daha henüz belirlenmedi.
ŞAHİN TİN (Denizli) – Belli değil ama daha.
TİCARET BAKAN YARDIMCISI RIZA TUNA TURAGAY – Şunu da söyleyeyim: Eğer biz 

yönetimde kalırsak zaten birden fazla yerde ücret alamayacağımız için kesinlikle ücret almayacağız, 
onu söyleyeyim.

ŞAHİN TİN (Denizli) - Abdurrahman Başkanımız Türkiye ve Çin ihracatıyla ilgili değerlendirme 
yapmış, dünyada şu anda en çok büyüyen 2  ülkeyiz, bu anlamda katkı sağlayacağını bu kanunun da, 
anonim şirketin de, İhracatı Geliştirme AŞ’nin katkı sağlayacağı konusunda temennilerini iletti; biz de 
sonuna kadar katılıyoruz, teşekkür ediyoruz. 

Mehmet Erdoğan Bey aynı şekilde, Semra Hanım, Ahmet Bey, kanunla ilgili ve kanun yapılması 
konusundaki katkılarından dolayı da teşekkür ediyoruz çalışmalarıyla ilgili.

Müzeyyen Hanımla ilgili, “Tanıtım fonu şirketi fesih mi oluyor?” dedi,  Başkanım açıkladı, 
olmuyor, zaten, birlikler devam ettiriyordu.

Yeni konulara girmek istemiyorum, şöyle genel bakıyorum. Şey vardı,  gümrüklerdeki, depolardaki 
malların tasfiyesiyle ilgili yani burada hani  gümrükte kalan ürünlerin tasfiyesi, atıyorum, bir yıl, iki 
yıl, beş yıl uzuyor; bunun uzamaması anlamında, bir an önce, efendim, ya alacak olan yani mal sahibi 
malı çeksin ya da alamıyorsa orada el konulduysa bunun bir an önce piyasaya sürülmesi. Yani atıyorum 
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bir araba gibi, arabaların, işte, atıyorum, uzun süre orada beklemeden ve bu kurumlar arasındaki 
dengesizliği de bu maddede gidermiş oluyoruz. Yani yargı ilebu uygulayıcı arasındaki yani jandarma, 
emniyet arasındaki bir açıklık vardı;  bu kanunla o düzeltilmiş oluyor, onu da buradan açıklamak 
istedim burada.

Yine, aynı şekilde, Ahmet Vehbi Bey tanıtım fonunu söylemiş, müsteşarlık… Ha, bu müsteşarlıkla 
ilgili şöyle, hepsini bir anda halletmek değil çünkü “Maddeleri de çoğaltmayalım.” dendi. İhtiyaç 
olduğu zaman, madde geldiğinde kararlaştırıldı, bunu öyle düşündük, bununla ilgili fazla bir şeyimiz 
yok ama.

AHMET VEHBİ BAKIRLIOĞLU (Manisa) – Böyle yani saçma bir şey çıkıyor o zaman ortaya. 
Hâlâ daha kanunun birçok yerinde “müsteşarlık” var. İşte, “Dış Ticaret Müsteşarlığının bağlı olduğu 
Bakanlık” deniyor mesela bakıldığı zaman yani bu tanımların hepsinin değişmesi lazım.

ŞAHİN TİN (Denizli) – Atıflarla onlar düzeltildi ama Vehbi Bey.
AHMET VEHBİ BAKIRLIOĞLU (Manisa) – “Üyelik” dediğimizde -ne o- gümrüklere üyelikler, 

madde 4, madde 4’ün 3’üncü bendi “Gümrük idarelerince gümrük beyannamelerinin onaylanmasında 
birliğin onayının aranması ve buna ilişkin usul ve esaslar, Gümrük Müsteşarlığı’nın olumlu görüşü 
alınmak kaydıyla Müsteşarlık tarafından belirlenir.” Yani böyle bir müsteşarlık yok, şu anda gümrük 
işlemleri yapan kurum var ama… 

ŞAHİN TİN (Denizli) – Anladım onlara da bakacağız Vehbi Bey. 
Teşekkür ederiz. 
Tacettin Bey’in bir sorusu vardı burada biraz önce, asgari ücretin 10 katı olmasıyla ilgili. Buna 

zaten Genel Kurul kendisi karar veriyor burada. Bir de bu genelde hizmet sektörüyle ilgili, biraz önce 
de bahsettiler, ben bunun üzerinden bir daha geçmek istedim bu anlamda ve bunu da aynı zamanda 
Bakanlığın da onaylaması gerekiyor yani  Genel Kurulun almış olduğu bu kararı Bakanlık da 
onaylayacak ki ondan sonra devreye girecek. Genel kural bu Tacettin Bey. 

Yine, teşekkür ediyoruz katkılarından dolayı. 
Ayhan Bey olumlu görüşlerini dile getirmişler. Giriş aidatlarının hizmet sektöründe olduğunu, 

aidatların yüksek olduğunu belirtmişti. Bu aslında şöyle: Hizmet sektörü dediğimizde, lojistik, hizmet, 
turizm, ulaşım, eğitim gibi alanları kapsıyor. Yani şöyle düşünelim, diyelim ki Türk Hava Yollarının 
100 milyon dolarlık bir geliri var, o da onu ödüyor, 10 milyon dolar olan da onu ödüyor. Bunun aslında 
dengelenmesini de sağlamış oluyor bu bir şekilde yani orada devler ile küçükler arasındaki denge de 
aslında kurulmuş oluyor. 

Ben hızlıca geçiyorum Başkanım da “Hızlan.” dediği için. 
Çetin Osman Bey yok ama dile getirdiği konular genelde aynı, munzam aidatlarıyla ilgili. Ha, 

burada şu var, ben de içinizden bir sanayici olarak, ihracatçı bir arkadaşınız olarak: Evet, burada TİM 
ayrı alıyor, borsa ayrı alıyor ama sanayi odası ve ticaret odası aldığı o üzerine düşen aidatı ya da 
munzam aidatı ikisini paylaşıyorlar ya da biri alıyorsa diğeri almıyor zaten. O madde var orada, onu da 
dile getirmiş olalım. 

Sayın Başkanımıza, İsmail Güllü ve Başaran Bey’e teşekkür ediyoruz. 
Başkanım, ben teşekkür ediyorum genel anlamda katkılarından dolayı. 
Sağ olun. 
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BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Ben Komisyonumuzun tüm üyelerine, Bakan Yardımcımıza, 
EXIMBANK Genel Müdürümüze, TİM Başkanımıza ve diğer konuşmacı arkadaşlarımıza teklife 
verdikleri katkı nedeniyle teşekkür ediyorum. 

Şimdi, teklifin tümü üzerindeki görüşmelerin tamamlandığını görüyoruz. 
Teklifin maddelerine geçilmesini oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul etmeyenler… 

Kabul edilmiştir. 
Teşekkür ediyorum. 
Madde 1’i okutup oylarınıza sunacağım, okutuyorum: 

TÜRKİYE İHRACATÇILAR MECLİSİ İLE İHRACATÇI BİRLİKLERİNİN KURULUŞ 
VE GÖREVLERİ HAKKINDA KANUN İLE BAZI KANUNLARDA DEĞİŞİKLİK 

YAPILMASINA DAİR KANUN TEKLİFİ
MADDE 1- 18/6/2009 tarihli ve 5910 sayılı Türkiye İhracatçılar Meclisi ile İhracatçı Birliklerinin 

Kuruluş ve Görevleri Hakkında Kanunun 18 inci maddesinin ikinci fıkrasında yer alan
“Müsteşarlığın” ibaresi “Ticaret Bakanlığının” şeklinde değiştirilmiş, üçüncü fıkrasında yer alan 

“Hizmet sektörü” ibaresi “Hizmet sektörleri” şeklinde ve “beş katı arasında” ibaresi “yirmi katı arasında 
yıllık cirolara göre” şeklinde değiştirilmiş, beşinci fıkrasının üçüncü ve dördüncü cümleleri yürürlükten 
kaldırılmış ve maddeye aşağıdaki fıkra eklenmiştir.

“(6) Mal ve hizmet ihracatçılarının finansman ihtiyaçlarının giderilmesine katkı sağlamak ve 
teminat yetersizliği içinde olan ihracatçılar lehine münhasıran ihracat kredileri için kefalet vermek 
amacıyla TİM’in ortaklığında kurulan İhracatı Geliştirme Anonim Şirketinin sermayesine eklenmek 
üzere, ihracat işlemleri üzerinden FOB bedelin onbinde üçüne kadar Ticaret Bakanlığınca belirlenen 
oranda ek nispi ödeme kesintisi yapılır. Hizmet sektörleri için İhracatı Geliştirme Anonim Şirketinin 
sermayesine eklenmek üzere, on altı yaşından büyükler için uygulanan aylık asgarî ücretin on katına 
kadar Ticaret Bakanlığınca yıllık cirolara göre belirlenen tutarda ilave yıllık aidat tahsil edilir.”

 BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – 2 adet önerge var, okutup oylarınıza sunacağım: 
Sanayi, Ticaret, Enerji, Tabii Kaynaklar, Bilgi ve Teknoloji Komisyonu Başkanlığına

Görüşülmekte olan (2/3876) esas numaralı Kanun Teklifi’nin 1’inci maddesinde yer alan “yirmi 
katı” ibaresinin “beş katı” olarak değiştirilmesini, son cümlesinde yer alan “aylık asgari ücretinin on 
katına kadar olan” ibaresinin “aylık asgari ücretinin beş katına kadar olan” şeklinde değiştirilmesini arz 
ve teklif ederiz.

 Tahsin Tarhan Müzeyyen Şevkin Çetin Osman Budak
 Kocaeli Adana Antalya
 Ahmet Vehbi Bakırlıoğlu Tacettin Bayır
 Manisa İzmir
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Gerekçeyi okutuyorum:
Gerekçe:
FOB bedeli yüksek olan ihracatlarda ödemelerin makul seviyeye indirilmesi ve hizmet sektörü için 

de mevcut düzenlemelerin korunması sağlanmaktadır.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Okutulan önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… 

Kabul etmeyenler… Kabul edilmemiştir.
Önerge 2’yi okutup oylarınıza sunuyorum.
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Buyurun.
Sanayi, Ticaret, Enerji, Tabii Kaynaklar, Bilgi ve Teknoloji Komisyonu Başkanlığına

Görüşülmekte olan Türkiye İhracatçılar Meclisi ile İhracatçı Birliklerinin Kuruluş ve Görevleri 
Hakkında Kanun ile Bazı Kanunlarda Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun Teklifi’nin 1’inci maddesinin 
son cümlesindeki “yirmi” ifadesinin “beş” olarak değiştirilmesi ve son cümleden önce “Bu kesinti on 
altı yaşından  büyükler için uygulanan aylık asgari ücretin 5 katını geçemez” cümlesinin ilave edilmesi 
önerilmiştir.

 Ayhan Altıntaş Yasin Öztürk
 Ankara Denizli
Gerekçe:
FOB bedeli çok yüksek olan ihracatlarda bir kalemde alınan ödemenin makul seviyeye çekilmesi 

hedeflenmektedir.
Hizmet sektörü için de mevcut limitin korunması hedeflenmiştir.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Önergeyi kabul edenler… Kabul etmeyenler… Önerge kabul 

edilmemiştir.
Madde 1’i oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Madde kabul edilmiştir.
Madde 2’yi okutuyorum:
MADDE 2-5910 sayılı Kanuna aşağıdaki geçici madde eklenmiştir.
“GEÇİCİ MADDE 3- (l) Bu maddenin yürürlüğe girdiği tarihte TİM nezdinde faaliyet göstermekte 

olan Türkiye Tanıtım Grubunun tasfiyesi ile varlıklarının kısmen ya da tamamen İhracatı Geliştirme    
Anonim Şirketine şirketin sermayesine eklenmek üzere aktarılmasına ilişkin usul ve esaslar Ticaret        
Bakanlığınca belirlenir.

(2) Bu maddenin yürürlüğe girdiği tarihte İhracatçı Birliklerinin yedek akçe hesaplarında bulunan 
meblağlar Ticaret Bakanlığınca belirlenen tutarda İhracatı Geliştirme Anonim Şirketine şirketin            
sermayesine eklenmek üzere sermaye taahhüdü ödemesi olarak aktarılır.”

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Madde 2’de bir adet önerge var, okutup oylarınıza sunuyorum:
Sanayi, Ticaret, Enerji, Tabii Kaynaklar, Bilim ve Teknoloji Komisyonu Başkanlığına

Görüşülmekte olan Türkiye İhracatçılar Meclisi ile İhracatçı Birliklerinin Kuruluş ve Görevleri 
Hakkında Kanun ile Bazı Kanunlarda Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun Teklifi’nin 2’nci maddesinin 
GEÇİCİ MADDE 3-(1) fıkrasının ilk cümlesindeki “kısmen ya da” ifadesinin çıkarılmasını arz ve teklif 
ederiz.

 Ayhan Altıntaş Yasin Öztürk
 Ankara Denizli
Gerekçe:
Kısmen aktarılma ifadesi çok muğlak. Keyfîliğe sebep olabilir. Kanunilik ilkesine uygun olması 

için çıkarılması önerilmektedir.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 

etmeyenler… Önerge kabul edilmemiştir.
Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Madde 2 kabul edilmiştir.
Madde 3’ü okutuyorum:



41 

20 . 10 . 2021 T: 3 O: 1

MADDE 3- 31/12/1960 tarihli ve 193 sayılı Gelir Vergisi Kanununun geçici 67 nci maddesinin (5) 
numaralı fıkrasında yer alan “(l) bendi” ibaresi “(l) ve (p) bentleri” şeklinde değiştirilmiştir.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 
etmeyenler… Madde 3 kabul edilmiştir.

Madde 4’ü okutuyorum:
MADDE 4- 1/7/1964 tarihli ve 488 sayılı Damga Vergisi Kanununa ekli (2) sayılı tablonun 

“V-Kurumlarla ilgili kağıtlar” başlıklı bölümünün (22) numaralı fıkrasında yer alan “Kurumlar Vergisi        
Kanununun 7 nci maddesinin 24 numaralı bendinde” ibaresi “13/6/2006 tarihli ve 5520 sayılı Kurumlar 
Vergisi Kanununun 4 üncü maddesinin birinci fıkrasının (l) ve (p) bentlerinde” şeklinde değiştirilmiştir.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 
etmeyenler… Madde kabul edilmiştir.

Bir sonraki maddeyi okutuyorum:
MADDE 5-2/7/1964 tarihli ve 492 sayılı Harçlar Kanununun 123 üncü maddesinin üçüncü          

fıkrasında yer alan “Kredi Garanti Fonu İşletme ve Araştırma Anonim Şirketi” ibaresi “Kredi Garanti 
Fonu Anonim Şirketi ve 5520 sayılı Kurumlar Vergisi Kanununun 4 üncü maddesinin birinci fıkrasının 
(p)    bendinde belirtilen kurumlar” şeklinde değiştirilmiştir.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 
etmeyenler… Madde kabul edilmiştir.

Madde 6’yı okutuyorum:
MADDE 6- 25/10/1984 tarihli ve 3065 sayılı Katma Değer Vergisi Kanununun 17 nci maddesinin 

(4) numaralı fıkrasının (e) bendinde yer alan “Kurumlar Vergisi Kanununun 7 nci maddesinin (24)        
numaralı bendinde” ibaresi “5520 sayılı Kanunun 4 üncü maddesinin birinci fıkrasının (l) ve (p)            
bentlerinde” şeklinde değiştirilmiştir.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 
etmeyenler… Madde kabul edilmiştir.

Madde 7’yi okutuyorum:
MADDE 7- 6/6/1985 tarihli ve 3218 sayılı Serbest Bölgeler Kanununa aşağıdaki ek madde           

eklenmiştir.
“EK MADDE 4- Bu maddenin yürürlüğe girdiği tarihten sonra geçici 2 nci madde uyarınca ilk kez 

faaliyete geçecek serbest bölgelerde, işleticilerin serbest bölgelerin işletilmesi ile ilgili faaliyetlerden 
elde ettikleri kazançları, 30 yılı geçmemek ve Ticaret Bakanlığınca kendilerine verilecek ilk faaliyet 
ruhsatında belirtilen süre ile sınırlı olmak üzere gelir veya kurumlar vergisinden müstesnadır. Bu istisna, 
31/12/1960 tarihli ve 193 sayılı Gelir Vergisi Kanunu ile 13/6/2006 tarihli ve 5520 sayılı Kurumlar 
Vergisi Kanunu uyarınca yapılacak vergi kesintilerini kapsamaz. Bu maddenin uygulanmasına ilişkin 
usul ve esasları belirlemeye Hazine ve Maliye Bakanlığı yetkilidir.”

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Bir adet önerge var maddeyle ilgili, okutup oylarınıza 
sunuyorum: 

Sanayi, Ticaret, Enerji, Tabii Kaynaklar, Bilgi ve Teknoloji Komisyonu Başkanlığına
Görüşülmekte olan (2/3876) esas sayılı Kanun Teklifi’nin 7’nci maddesinde yer alan “30 yılı” 

ibaresinin “20 yılı” olarak değiştirilmesini arz ve teklif ederiz. 
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Tahsin Tarhan  Müzeyyen Şevkin Ahmet Vehbi Bakırlıoğlu
     Kocaeli   Adana          Manisa 
Çetin Osman Budak
     Antalya
Gerekçe: 
Teklif ile serbest bölge işleticilerine 20 yıl süre ile gelir ve kurumlar vergisi istisnası getirilmektedir. 
TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Destekleyin bunu.
FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Sayın Başkan, Emel Hanım bir açıklama yapsın.
TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Bir açıklama yapsın, kayıtlara geçsin Başkanım.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Müsaadenizle, siz bu konuda söz alıyor musunuz? 
TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Yok.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Almıyorsunuz. 
Emel Hanım, buyurun. 
TİCARET BAKANLIĞI SERBEST BÖLGELER GENEL MÜDÜRÜ EMEL EMİRLİOĞLU – 

Sayın Başkanım, sayın vekiller; malumunuz burada yapılan düzenlemeyle yeni kurulacak serbest bölge 
kurucu ve işleticilerine en fazla otuz yıl kurumlar vergisi istisnası getiriliyor ama ilave bir şartımız daha 
var. Verebileceğimiz maksimum süre otuz yıl ama Ticaret Bakanlığı tarafından verilecek ruhsata bağlı 
olarak bu süre kısalabilecek yani yeni bir serbest bölge kurulurken malumunuz detaylı bir fizibilite 
raporu Bakanlığımıza intikal ediyor ve biz bu rapora bakarak detaylı bir inceleme yapıyoruz ve kurucu 
işletici firmanın yapmış olduğu yatırımlar ne kadar bir sürede geri dönüyor, bunu göz önüne alarak 
biz firmaya bir faaliyet ruhsatı düzenliyoruz. Yani bu ruhsat yirmi yıllık bir ruhsat da olabilir, otuz 
yıllık bir ruhsat da olabilir. Bizim düzenlediğimiz ruhsat süresi boyunca kurumlar vergisi istisnasından 
yararlanabilecek. 

Bir de biliyorsunuz, yeni kurulan bir serbest bölgede ilk on yıl on bir yıl kurucu işletici firma 
sadece yatırım yapıyor ve herhangi bir gelir elde edemiyor, tamamen ekside. Ve bir serbest bölgenin 
tam kapasiteye ulaşıp, tam anlamıyla gelir kazanmaya başlaması da on beşinci on altıncı yıldan sonra 
oluyor. Dolayısıyla, yirmi yıllık bir süre çok yetersiz olur diye düşünüyoruz Sayın Başkanım. 

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Teşekkür ederim Emel Hanım. 
Tahsin Bey, söz mü istediniz? 
TACETTİN BAYIR (İzmir) – Otuz yılken de yatırımcı bulamamışız. 
TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Ben şimdi muhalefet partisi milletvekili olarak manşeti veriyorum, 

diyorum ki AK PARTİ Sanayi Komisyonu üyeleri şeylere otuz yıl vergiden muaf… Serbest bölgeleri… 
OSB’lerle ilgili otuz yıl.

FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Az önce hani “Teknoloji, yatırım.” diyordunuz, onu destekliyor.
TAHSİN TARHAN (Kocaeli) –  Bugüne kadar çıkardığımız kanunlarda otuz yıl diye bir şey hiç 

görmedik. Ya, yirmi yıl olsun, zaten temsilcimiz “On beş yılda yatırımın karşılığını alabiliyor.” diyor. 
Yani yirmi yılda bağlayalım, bu kapıyı açmayalım, otuz yıllar… 

SEMRA KAPLAN KIVIRCIK (Manisa) – Yatırımın karşılığını alıyor değil, yatırım faaliyetine 
başlayış…

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Tahsin Bey, sözünüzü bitirdiniz mi? 
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TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Yirmi yıla bağlayalım bu işi. Bir tane önergemizi kabul edin yani 
bir tane önergemizi.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Fuat Bey söz istiyor.
Fuat Bey, buyurun.
FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Sayın Başkan… 
Tahsin abi, sizin önergenizi tabii ki kabul ederiz seve seve çünkü burada konsensüsle bu işleri 

yapıyoruz. 
2004 yılından önce, hatta 2000 yılına kadar kurulmuş olan bütün serbest bölgelerde muafiyet otuz 

yıl. 
TACETTİN BAYIR (İzmir) – Daha önce de otuz yıl.
FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Daha önce de otuz yıl, mevcutlarda otuz yıl. Bu, birtakım muafiyetlerin 

dışında bırakıldığı için ondan sonra serbest bölgeler… 
TACETTİN BAYIR (İzmir) – Ruhsatı otuz yıl kestiysen…
FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Efendim?
TACETTİN BAYIR (İzmir) – Ruhsatı otuz sene kestiysen anca öyledir. 
FUAT KÖKTAŞ (Samsun) –  Otuz yıl verilmiş işte. Ruhsat böyle veriliyor zaten, ruhsat maksimum 

otuz yıl. 
TACETTİN BAYIR (İzmir) – O ayrı konu. Onu sormak lazım, niye otuz yıllık ruhsat veriliyor? 
FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – İşte az önce Emel Hanım bunu ifade etti, yatırım maliyeti, geri 

dönüşü vesaireyle.
TACETTİN BAYIR (İzmir) – Orada bir tuhaflık var zaten.
FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Yani bu… 
TACETTİN BAYIR (İzmir) – Şeye benziyor: Yap–işlet modeli köprülere dönecek bu iş galiba 

yakında.
FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Yok, bakın, 2004’ten bu tarafa kimse bu şartlarda değişen kanundan 

dolayı serbest bölge yatırımına girmedi. 
TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – O doğru değil ki zaten…
TACETTİN BAYIR (İzmir) – İşte onu sorguluyorum zaten.
FUAT KÖKTAŞ (Samsun) – Girmedi, niye? Cazip değil. Bunu cazip hâle getirip, teknolojiyi 

buraya çekip, dış kaynağı buraya çekip daha ucuz maliyetle ihracata yönelik az önce eleştirdiğimiz 
konuların da önünü açmak için yapılan bir çalışma bu, yapılan bir kanun değişikliğidir. Bu bence doğru 
bir maddedir, desteklerinizi bekliyoruz.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Teşekkür ediyorum Fuat Bey.
TACETTİN BAYIR (İzmir) – Elli yıla çıkaralım, daha çok yatırımcı gelsin(!)
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Şimdi bu önergeyi oylayacağım, sonra Tacettin Bey’in 

önergesini oylarınıza sunacağım.
Önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul etmeyenler... Önerge kabul edilmemiştir.
Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul etmeyenler... Madde kabul edilmiştir.
Diğer maddeyi okutuyorum:
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MADDE 8- 25/3/1987 tarihli ve 3332 sayılı Sermaye Piyasasının Teşviki, Sermayenin Tabana 
Yaygınlaştırılması ve Ekonomiyi Düzenlemede Alınacak Tedbirler ile 5422 sayılı Kurumlar Vergisi 
Kanunu, 213 sayılı Vergi Usul Kanunu ve 3182 sayılı Bankalar Kanununda Değişiklik Yapılması 
Hakkında Kanunun 4 üncü maddesinin birinci fıkrasının birinci cümlesi aşağıdaki şekilde değiştirilmiş 
ve fıkraya aşağıdaki (D) bendi eklenmiştir.

“Banka için 10/2/1954 tarihli ve 6245 sayılı Harcırah Kanunu, 5/1/1961 tarihli ve 237 sayılı Taşıt 
Kanunu, 8/9/1983 tarihli ve 2886 sayılı Devlet İhale Kanunu, 12/4/1990 tarihli ve 3624 sayılı Küçük ve 
Orta Ölçekli İşletmeleri Geliştirme ve Destekleme İdaresi Başkanlığı Teşvik ve Muafiyetleri Kanunu, 
yapım ihaleleri hariç 4/1/2002 tarihli ve 4734 sayılı Kamu İhale Kanunu, 8/6/1984 tarihli ve 233 sayılı 
Kamu İktisadi Teşebbüsleri Hakkında Kanun Hükmünde Kararname, 18/5/1994 tarihli ve 527 sayılı 
Memurlar ve Diğer Kamu Görevlileri ile İlgili Bazı Kanun ve Kanun Hükmünde Kararnamelerde 
Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun Hükmünde Kararname, 12 nci maddesi hariç 4/7/2001 tarihli 
ve 631 sayılı Memurlar ve Diğer Kamu Görevlilerinin Mali ve Sosyal Haklarında Düzenlemeler ile 
Bazı Kanun ve Kanun Hükmünde Kararnamelerde Değişiklik Yapılması Hakkında Kanun Hükmünde 
Kararname hükümleri uygulanmaz.”

“D) Bankanın her türlü ihtiyatî tedbir, ihtiyatî haciz ve icranın geri bırakılması taleplerinde teminat 
şartı aranmaz. Bankanın kredilerinin teminatını teşkil eden taşınır ve taşınmaz malların icrada, iflasta 
veya haricen satışında Banka üzerinde kalması hâlinde satış, devir ve intikal ile ilgili her türlü işlemler, 
mahkemeler ve icra daireleri nezdinde açacağı dava, takip ve talepler teminattan ve tüm harçlardan; 
Bankanın ihracatın finansmanına ilişkin açtığı alıcı veya ihracatçı kredileri, ihracatın finansmanı 
amacıyla ihracatçıların yurtiçi ve yurtdışı banka ve finans kurumlarından sağlayacakları krediler 
için verdiği garantiler, ihracatçıların mal ve hizmet satışını teşvik etmek üzere yaptığı ihracat kredi 
sigortaları ile yurtdışına yapılacak finansal kiralama işlemlerinin finansmanı ve bu kapsamda verdiği 
garantiler dolayısıyla lehe aldığı paralar banka ve sigorta muameleleri vergisinden istisnadır.”

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Maddeyle ilgili 1 adet önerge vardır, okutup oylarınıza 
sunacağım.

Sanayi, Ticaret, Enerji, Tabii Kaynaklar, Bilgi ve Teknoloji Komisyonu Başkanlığına
Görüşülmekte olan (2/3876) esas numaralı Kanun Teklifinin 8’inci maddesinin teklif metninden 

çıkarılmasını arz ve teklif ederiz
 Tahsin Tarhan Müzeyyen Şevkin Çetin Osman Budak
 Kocaeli Adana Antalya 
Tacettin Bayır  Ahmet Vehbi Bakırlıoğlu         
        İzmir  Manisa
TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Şimdi bir soru…
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Tahsin Bey, buyurun.
TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Ben burada EXIMBANK Müdürümüze sormak istiyorum: Yani 

EXIMBANK kâr etmiyor mu ki vergiden muaf… Sonuçta, büyük paralar kazanan bir banka burası. 
Yani neden, ne avantajı olacak, ne katkısı olacak? Bir açıklama gelirse memnun olurum.

EXIMBANK GENEL MÜDÜRÜ ALİ GÜNEY – Tabii ki Sayın Vekilim.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Ali Bey, buyurun.
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EXIMBANK GENEL MÜDÜRÜ ALİ GÜNEY – Şimdi, EXIMBANK olarak bir kere, bizim ana 
motivasyonumuz kârımızı maksimize etmek değil, tam tersi, bankanın imkânlarını, öz kaynaklarını 
enflasyona karşı koruyacak bir kârlılıkla diğer bütün imkânları ihracatın lehine sunmak; bir kere bu ana 
prensibimiz. Zaten kanunla ihracatı destekleme kuruluşu olarak EXIMBANK kurulmuş. 

Şimdi, burada, aslında istemiş olduğumuz muafiyet ve istisnalarla biz diğer kamu bankalarıyla aynı 
statüye gelmek istiyoruz. Aslında bütün bu imkânlarla başta aynı statüde olduğumuz Türkiye Kalkınma 
ve Yatırım Bankasıyla hemen hemen aynı muafiyetlere sahip olmak istiyoruz. Bir örnek verecek olursam: 
Bu istisnalardan dolayı EXIMBANK’ın kârına -bizim hesaplamamız- bu yıl içerisinde 70 milyon TL 
gibi bir pozitif etkisi olacağını hesapladık. Biz, EXIMBANK olarak bu elde etmiş olduğumuz kârları 
sermayemize eklediğimiz için, sermayemize eklememiz durumunda bankacılık mevzuatı açısından 
önümüzdeki seneye ilave 650 milyon TL’lik bir kredi verme potansiyeline sahip olacağız çünkü 
biliyorsunuz, öz kaynaklara göre risk alındığından dolayı “sermaye yeterlilik rasyosu” hesaplanıyor 
yani bizim öz kaynaklarımızın ilave 60 milyon TL artması önümüzdeki sene EXIMBANK’ın kredi 
potansiyelinde 600 milyon TL’nin üzerinde bir artış sağlayacak, birincisi bu.

Diğer taraftan, baktığınız zaman, aynı zamanda, bu değişiklikle ihracatçılar üzerindeki ilave 
bazı maliyetlerden -kredi maliyetlerinden- ihracatçıları kurtarmak istiyoruz. Nedir bu? Özellikle 
yurt dışında alıcı kredileri tarafında uzun vadeli proje kredileri var. Burada iki yılın üzerinde BSMV 
istisnası yoktu, bu BSMV istisnasını getirerek ihracatçılarımızın yurt dışında proje alıp üreten yurt 
dışı müteahhitlik, gemi inşaat sektöründeki firmaların uluslararası diğer kuruluşlarla daha iyi şartlarda 
rekabet edebilmesinin önünü açmış oluyoruz.

Diğer taraftan, EXIMBANK’ın yeniden yapılandırılmasıyla alakalı olarak önümüzdeki dönemde 
hayata geçireceğimiz projelerin kolaylıkla, bürokratik engellere takılmadan hayata geçirilmesi 
noktasında da diğer istisnalara… Bunlardan bir tanesi de EXIMBANK’taki teminat yapısını biraz 
teminat mektubundan çıkartarak diğer banka uygulamalarına benzetmek istiyoruz. Dolayısıyla, bundan 
sonraki dönemde özellikle… Örnek verecek olursam: Gayrimenkuller üzerinde teminatta kullandırılan 
kredilerle ilgili icra dairelerindeki tedbir kararlarının kaldırılması, mahkemelerde icradan satış ya da 
doğrudan satışlardaki vergi, resim, harç istisnalarından muaf olması bizi diğer bankalarla aynı statüye 
getirmiş olacak. Daha doğrusu, bizim bundan sonraki bütün operasyonlarımızı daha sağlıklı bir şekilde 
yapabilmemizi sağlayacak.

Bu şekilde özetleyebilirim Sayın Vekilim.
TAHSİN TARHAN (Kocaeli) – Teşekkür ediyorum, sağ olun.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Ali Bey, teşekkür ediyorum.
Önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul etmeyenler... Kabul edilmemiştir.
Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul etmeyenler... Madde kabul edilmiştir.
Bir sonraki maddeyi okutuyorum:
MADDE 9- 18/5/2004 tarihli ve 5174 sayılı Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği ile Odalar ve 

Borsalar Kanununun 71 inci maddesinin dördüncü fıkrasında yer alan “Bakanlık Müsteşarının 
başkanlığında, ilgili müsteşar yardımcısı, İç Ticaret Genel Müdürü veya görevlendireceği yardımcısı,” 
ibaresi “İç Ticaret Genel Müdürü başkanlığında, İç Ticaret Genel Müdürlüğünde görevli en fazla üç 
genel müdür yardımcısı ile” şeklinde değiştirilmiştir.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul 
etmeyenler... Madde kabul edilmiştir.
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Bir sonraki maddeyi okutuyorum:
MADDE 10- 7/6/2005 tarihli ve 5362 sayılı Esnaf ve Sanatkarlar Meslek Kuruluşları Kanununun 

46 ncı maddesine aşağıdaki fıkra eklenmiştir.
“Meslek kuruluşu üyelerine; sadece kayıtlı olduğu meslek kuruluşu ile sınırlı kalmak kaydıyla 

Bakanlık e-esnaf ve sanatkâr veri tabanı üzerinden, üyelerin adı soyadı, sicil numarası ile sabit işyeri 
olanların iş yeri adresi bilgilerini içeren listeye erişim yetkisi verilir. Elde edilen kişisel veriler, sadece 
meslek kuruluşu organlarında görev almak isteyen adayların bu kuruluşların üyelerine ulaşabilmeleri 
amacıyla kullanılabilir. Bu veriler 24/3/2016 tarihli ve 6698 sayılı Kişisel Verilerin Korunması 
Kanununa aykırı olarak kullanılamaz, aktarılamaz veya başka bir şekilde işlenemez.”

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Tahsin Bey de bu maddeyi destekliyor. 
Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul etmeyenler... Madde oy birliğiyle kabul 

edilmiştir.
Teşekkür ediyoruz.
Diğer maddeyi okutuyorum:
MADDE 11- 5362 sayılı Kanunun 70 inci maddesinin ikinci fıkrasında yer alan “Bakanlık 

Müsteşarının başkanlığında, ilgili müsteşar yardımcısı, Esnaf ve Sanatkârlar Genel Müdürü ve genel 
müdür yardımcıları” ibaresi “Esnaf, Sanatkârlar ve Kooperatifçilik Genel Müdürü başkanlığında, 
Esnaf, Sanatkârlar ve Kooperatifçilik Genel Müdürlüğünde görevli en fazla üç genel müdür yardımcısı” 
şeklinde değiştirilmiştir.

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul 
etmeyenler... Bu da oy birliğiyle kabul edilmiştir.

Teşekkür ederiz.
Diğer maddeyi okutuyorum:
MADDE 12- 13/6/2006 tarihli ve 5520 sayılı Kurumlar Vergisi Kanununun 4 üncü maddesinin 

birinci fıkrasına aşağıdaki bent eklenmiştir.
“p) 18/6/2009 tarihli ve 5910 sayılı Türkiye İhracatçılar Meclisi ile İhracatçı Birliklerinin Kuruluş 

ve Görevleri Hakkında Kanunun 18 inci maddesi kapsamında münhasıran ihracatçılar lehine ihracat 
kredileri için kefalet vermek amacıyla kurulan kurumlar.”

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 
etmeyenler… Madde kabul edilmiştir.

Diğer maddeyi okutuyorum:
MADDE 13- 21/3/2007 tarihli ve 5607 sayılı Kaçakçılıkla Mücadele Kanununun 10 uncu 

maddesinin ikinci fıkrasının birinci cümlesinde yer alan “araç” ibaresi “taşıt, elkoyma kararı veren 
mercilerce” şeklinde, ikinci cümlesinde yer alan “aracın” ibaresi “taşıtın” şeklinde, “araç” ibaresi 
“taşıt” şeklinde değiştirilmiş, dördüncü cümlesi yürürlükten kaldırılmış, maddeye aşağıdaki üçüncü ve 
dördüncü fıkralar eklenmiş ve mevcut üçüncü fıkrası beşinci fıkra olarak teselsül ettirilmiştir.

“(3) Kaçak eşya naklinde kullanıldığı şüphesiyle fiilen gümrük idaresine veya yediemine teslim 
edilmiş ve hakkında elkoyma kararı bulunmakla birlikte ikinci fıkra uyarınca alıkonulmayan taşıtlar, 
gümrük idaresince yapılacak tebligattan itibaren doksan gün içinde muhafaza ve diğer masraflar 
karşılanmak suretiyle sahibi tarafından teslim alınmaması halinde, tasfiye idaresi tarafından soruşturma 
ve kovuşturma sonucu beklenmeksizin derhal tasfiye olunur.
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(4) Tasfiyenin satış suretiyle gerçekleşmesi halinde, satıştan elde edilen gelirden taşıtın muhafaza 
edilmesi ve satışı için gerekli olan bütün masraflar karşılandıktan sonra kalan miktar, kovuşturma 
sonucuna göre işlem yapılmak üzere emanet hesabına alınır.’

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Önerge yok. 
Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Madde kabul edilmiştir.
Bir sonraki madde…
MADDE 14- 5607 sayılı Kanunun 11 inci maddesinin beşinci fıkrası aşağıdaki şekilde 

değiştirilmiştir.
“(5) Bu Kanun uyarınca el konulan ve ambalajlarında kamu kurumlarınca uygulanan bandrol, 

etiket, hologram, pul, damga veya benzeri işaret bulunmayan tütün mamulleri, etil alkol, metanol, 
alkollü içkiler, makaron ve yaprak sigara kağıdı ile ilaç, ilaç hammaddeleri, ilaç hammaddesi içeren 
ürünler, tıbbi cihaz ve malzemeler, ısıtılarak ya da yakılarak tüketilen ve nikotin içersin içermesin 
tütün mamulünü taklit eder tarzda kullanılan elektronik sigara ve elektronik nargile dahil her türlü 
mamul ve bu mamullerin tüketiminde kullanılan elektronik cihaz, aksam, yedek parça ve solüsyonlar 
el koyan idarelerce numune alınmak veya numune alınması mümkün olmaması halinde ayırt edici 
bilgilerin tespiti yapılmak suretiyle tutanağa bağlanarak imha edilir. Ancak ilaç, ilaç hammaddeleri, ilaç 
hammaddesi içeren ürünler, tıbbi cihaz ve malzemeler ile etil alkolden imha haricindeki yöntemlerle 
tasfiye edilmesi uygun görülenler ilgili bakanlıkların görüşü alınarak Bakanlıkça çıkarılan yönetmelikle 
belirlenir.”

BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Önerge yok. 
Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Madde kabul edilmiştir. 
Teşekkür ediyorum.
Diğer maddeyi okutuyorum:
MADDE 15- 5607 sayılı Kanuna aşağıdaki geçici madde eklenmiştir.
“GEÇİCİ MADDE 14- (l) Bu maddenin yürürlüğe girdiği tarihten önce kaçak zannı ile el konulan 

ve 11 inci maddenin beşinci fıkrası kapsamına giren eşya hakkında aynı fıkra uyarınca işlem yapılır.”
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 

etmeyenler… Madde kabul edilmiştir.
Diğer maddeyi okutuyorum:
MADDE 16- 14/12/2009 tarihli ve 5941 sayılı Çek Kanununun geçici 3 üncü maddesinin beşinci 

fıkrasında yer alan “31/12/2021 “ ibaresi “31/12/2023” şeklinde değiştirilmiştir.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Madde üzerinde önerge yok.
Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Madde kabul edilmiştir.
Diğer maddeyi okutuyorum:
MADDE 17- 13/1/2011 tarihli ve 6102 sayılı Türk Ticaret Kanununun 543 üncü maddesinin ikinci 

fıkrasının birinci ve ikinci cümlelerinde yer alan “altı” ibareleri “üç” şeklinde değiştirilmiştir.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 

etmeyenler… Madde kabul edilmiştir.
Bir sonraki maddeyi okutuyorum:
MADDE 18- Bu Kanun yayımı tarihinde yürürlüğe girer.
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BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 
etmeyenler… Madde kabul edilmiştir.

Diğer maddeyi okutuyorum:
MADDE 19- Bu Kanun hükümlerini Cumhurbaşkanı yürütür.
BAŞKAN ZİYA ALTUNYALDIZ – Maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 

etmeyenler… Madde kabul edilmiştir.
Değerli arkadaşlar, Komisyon üyelerimizin tamamının çok olumlu katkılarıyla kanun teklifinin 

maddelerinin tamamını görüşerek kabul etmiş bulunuyoruz.
Şimdi, kanun metninin tümünü oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul etmeyenler… 

Kabul edilmiştir.
İç Tüzük’ün 45’inci maddesi hükmü uyarınca bu konuyla ilgili özel sözcü olarak Sayın Şahin 

Tin’i, Mehmet Cihat Sezal Bey’i, Ahmet Çolakoğlu Bey’i, Osman Boyraz Bey’i oylarınıza sunuyorum: 
Kabul edenler… Etmeyenler… Kabul edilmiştir.

Değerli arkadaşlar, Sanayi, Ticaret, Enerji, Bilgi ve Teknoloji Komisyonumuzun bugüne kadar 
yapmış olduğu çalışmalarda ortaya koyduğu sağduyulu, geleneksel ve ülkemiz için gerekli olan 
düzenlemeleri hep birlikte yapma şiarı doğrultusunda bir çalışmayı daha başarıyla tamamlamış olduk. 

Ben teklif sahibimize, teklif sahibiyle birlikte teklife birinci imza ortağı olan Fuat Bey’e, Ticaret 
Bakanımız Sayın Muş’a… Çünkü Bakanımız da bu düzenlemeyi çok büyük bir iştiyakla istedi hem 
de gayret gösterdi. Kendisine de buradan Komisyon olarak teşekkür ediyoruz. Bakan Yardımcımız 
Tuna Bey’e, EXIMBANK Genel Müdürümüze, İhracat Genel Müdürümüze, Serbest Bölgeler Genel 
Müdürümüze, Hukuk İşleri Genel Müdürümüze ve İç Ticaret Genel Müdürü de burada herhâlde, ayrıca, 
Gelir İdaresi Başkan Yardımcımıza, ifade etmediğim başka kurum temsilcilerimiz varsa tamamına 
ve Komisyon üyelerimizin gerçekten bir kez daha ortaya koydukları koordinasyon, birlikte çalışma, 
birlikte üretme duygusu nedeniyle tamamına, katılımcı arkadaşlarımızın tamamına ve burada stenograf 
arkadaşlarımıza, bize çay, kahve ikramlarıyla garson arkadaşlarımıza ve salondaki tüm arkadaşlarımıza, 
çalışanlarımıza yürekten teşekkür ediyorum. 

Ülkemize hayırlı olsun, ihracatçılarımıza hayırlı olsun, üreticilerimize hayırlı olsun.
Hepinizi saygıyla, sevgiyle, muhabbetle selamlıyorum. 
Allah’a emanet olun. 

Kapanma Saati: 13.59


